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VEDENÍ DUCHEM SVATÝM PO LETNICÍCH 
Kázání bylo prosloveno 11. června 2022 

 
Text ke čtení: J 14,23.24.26; 16,13.14 
 

Doba přelomu května a června nám podle křesťanského liturgického kalendáře 
nabízí jedno velmi výrazné meditační téma: seslání a působení Ducha svatého. 
Tomuto zacílení budeme věnovat naše dnešní ztišení u Božího slova, a to 
s upřesněním Jak se zmocnění a vedení Duchem projevovalo zvláště později po 
Letnicích. 

Přesuňme se tedy za ony slavné letniční dny, které se dodnes jeví jako úžasný čas 
zázraků, za ony dny, kdy moc Ducha svatého mimořádným způsobem provázela 
církev, za dny, kdy Kristovci oslovovali davy jazykem, kterému se nikdy neučili, kdy 
uzdravovali nemocné jako kdysi jejich Mistr, kdy vynikali smělostí tak na hony 
vzdálenou strachu předletničních dnů a excelovali moudrostí, jež udivovala 
vzdělance jejich doby. Přesuňme se do dnů, kdy z hrstky Galilejců se postupně stával 
významný náboženský proud, nejdříve v rámci judaismu a poté i v rozlehlých 
pohanských končinách římské říše. To jsou dny, kdy zázraky letniční doby ustupují 
a již se neopakují každý druhý den. Tehdy Bůh křesťany vždycky zázračně 
nevysvobozoval z cely smrti a dovolil, aby rozmíšky na chvíli odcizily i věrné přátele. 
S určitým podivem si uvědomujeme, že Duch sv. neodstranil lusknutím prstů 
všechny předletniční nepatřičnosti, že nepředal církvi dokonalý věroučný a 
organizační systém, ale nechal ji samu zápasit o nové plnější pochopení a 
praktikování evangelia. Uvědomujeme si to? Dovolte tedy, abych tento poletniční 
trend vyjádřil poetickým příměrem: Bůh si přál, aby počáteční excitovanou 
zamilovanost letničních dnů vystřídal normální zodpovědný vztah k Pánu církve, aby 
nesoucí náruč Ducha svatého vystřídala jeho ruka, která by vedla křesťany tam, kam 
je Ježíš volá a činili to způsobem, který ho oslaví. Aby se z křesťanského batolete stal 
stále zralejší Boží partner. 
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Že takto vedl Bůh církev, naznačuje příběh ve Sk 11,1-3: O tom, že i pohané přijali 
slovo Boží, dověděli se apoštolové a bratří v Judsku. Když přišel Petr do 
Jeruzaléma, začali mu bratří židovského původu vyčítat: „Navštívil jsi 
neobřezané lidi a jedl s nimi!“ Toto je situace, která panovala po křtu pohana 
Kornélia. 

Dodržování pravidel styku s pohany bylo v této době jednou z mnoha povinností 
zbožného Abrahamova potomka. Tato takzvaná otcovská tradice vycházela 
z upřímné víry otců rabínů, nejednou však postrádala schopnost vidět hrozivé 
důsledky svých závazků. Ježíš často vystupoval proti otcovské tradici, říkal: Bůh 
nechce takovéto oběti, on chce milosrdenství. Když Petr při vidění na střeše 
jednoho domu v Joppe a tváří v tvář pověstné plachtě s různými zvířaty polemizoval 
s Božím příkazem Zabíjej a jez, vyjádřil tak svůj celoživotní respekt k takovým 
rabínským nařízením a nevůli je přestoupit. Bůh ho však naléhavě vyzval, aby se 
právě teď jednoho z nich radikálně zbavil. Protivná plachta se totiž ještě dvakrát 
snesla s nebe. Petr to tehdy učinil, s drobným postrčením nebe (10,19.20) a bez 
předběžného souhlasu církve, ihned – tedy za tak krátko, co trvá sejít ze střechy 
k vratům domu, za kterými stáli poslové od Kornélia. Tento vskutku historický 
moment otevřel mladému Kristovu společenství nové misijní obzory. Byl to důležitý 
krok, krok k církvi osvobozené od neprospěšných, ba škodlivých tradic. V Petrově 
vidění v Joppe na břehu Středozemního moře je počátek naší velké moderní zásady: 
Bez ohledu na rasu, národnost, třídu, kastu, náboženství, víru, pohlaví, věk, 
jazyk. 

Proč Bůh zvolil Petra, aby byl průkopníkem v boření nesmyslných otcovských tradic 
i přežitých zásad?  Kvůli církvi. Mezi věřícími byl Petr navzdory svému selhání velmi 
důvěryhodná osoba. Hrál významnou roli krátce před Letnicemi, o Letnicích i po 
nich. Byl vnímán jako ten, jehož působení nade vši pochybnost nese pečeť Ducha 
svatého. Oprávněně se těšil mimořádné důvěře církve. Muže s tímto profilem Duch 
svatý použil k tomu, aby jeho revoluční čin byl církví přijat jako čin způsobený 
Bohem a nevyvolaný zápalem nevyváženého revolucionáře.      

Petr s sebou k pohanskému Kornéliovi přibral šest členů místního sboru jako svědky. 
Usuzoval, že v církvi svým činem určitě narazí. Kornelius totiž neměl stejný status 
jako plní prozelyté, kteří již byli do církve začleněni, jako např. diákon Mikuláš. 
Patrně víte, že u Kornélia výraz bohabojný neoznačuje kvalitu víry, ale stupeň 
prozelytizmu. On byl jen sympatizant, polepšený pohan, nicméně stále ještě 
neobřezanec. A Petr se nemýlil. I když v první fázi své revoluční cesty nezakusil 
nějaké významnější problémy ze strany církve, později v Jeruzalémě rozhodně ano. 
Tehdy musel srdnatě čelit útočným výčitkám judaistů v církvi. Trpělivě vysvětloval, 
jak ho sám Bůh vedl do pohanského domu a jak tam prožil nemyslitelnou zkušenost. 
Svědci mohli potvrdit, že Petrovo argumentování nebyla jakási krycí legenda, ale 
pravdopravdoucí realita.   

V této době Bůh tedy postupoval poněkud jinak než na počátku. Respektovaný 
vedoucí církve musel sám prožít něco silného, ne ve smyslu nadpřirozeného, ale něco 
nemyslitelného. V Joppe Bůh nepředal Petrovi svitek s podepsaným prohlášením, že 
ruší tu a tu otcovskou tradici, ani neshromáždil církev pod horou Tábor a nenechal 
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s nebe slavnostně zaznít svoje rozhodnutí, ale vyzval Petra, aby sám vykročil na 
revoluční cestu do Cézareje, kde se setká s úžasnou skupinou lidí, kteří již v judaismu 
hledali smysl svého života. Měl okusit jejich dychtivost po Božím slovu, měl být 
dotčen jejich chválami, když obdrží Ducha svatého. Měl si uvědomit, jak Kornélius je 
podivuhodně veden, měl si uvědomit, jak se Kornéliovo vidění úžasně doplňuje 
s jeho vlastním snem.      Když toto všechno prožije, žádná otcovská tradice nemůže 
Petrovi zabránit, aby ty všechny úžasné pohany pokřtil. S takovou zkušeností byl 
Petr ochoten obhajovat novou cestu církve, na kterou ho před podivnou plachtou 
s rozličnými tvory vyslala Boží slova: Zabíjej a jez!     

Díky Bohu, že dodnes je církev obdarovaná Petry, kteří se vydávají neznámými 
Božími cestami. Díky Bohu za běžné členy církve, kteří těmto Petrům rozumějí a jsou 
ochotni dosvědčit znaky Božího díla v jejich působení. Díky Bohu za podanou ruku 
Ducha svatého, jenž vyzývá k překračování otcovských tradic, ba i k opuštění 
Mojžíše, když jeho nároky nesouzní s laskavostí nebo náročností evangelia. To vše 
není výprodej zlata ohněm přečištěného, ale odstraňování zbytečné strusky.  

Nyní několik otázek pro nás. Na které straně příběhu z Joppe, Cézareje a Jeruzaléma 
stojíme? Nezastáváme my sami nějakou tradici, která se tváří zbožně, ale ve 
skutečnosti je neoprávněným břemenem pro hledající vně církve? Jsme ochotni jít 
cestou, jež znamená rozchod s některými zavedenými pořádky? Jsme ochotni 
zakoušet od horlivých bratří kritiku nebo dokonce nařčení z nevěry k Bohu? Máme 
odvahu říci: Toto je Ježíšovo evangelium, ale toto je otcovská tradice. Pevně věřím, 
že ano. Tak bude církev připravena nést evangelium všem lidem na světě s novou 
silou! 

Postupme dále v poznávání toho, jak se zmocnění a vedení Duchem svatým 
projevovalo v církvi ještě později po Letnicích. Zastavme se u textu: Sk 15,12a: Tu 
přišli do Antiochie někteří lidé z Judska a začali bratry učit: „Nepřijmete-li 
obřízku, jak to předpisuje Mojžíšův zákon, nemůžete být spaseni.“  Pavel a 
Barnabáš s tím nesouhlasili a dostali se s nimi do sporu.  

Tak vypadala situace v antiochijském sboru, který je od tehdejšího hlavního města 
křesťanství vzdálen sedm set kilometrů na sever, a to ještě před Jeruzalémským 
koncilem. Položila otázku, která ve mně vyvolává mdloby: už nejenom: zda otcovská 
tradice, nebo Ježíšovo evangelium?, ale dokonce: zda Ježíš, nebo Mojžíš? Tato 
otázka nebyla důležitá jen pro antiochijský sbor, ale pro celou dynamicky se 
rozvíjející křesťanskou církev. Připomínala také, že důležité dveře mívají i několik 
zámků. 

Některé problémy nestojí za to, aby u nich církev trávila svůj vzácný čas, ale tento 
antiochijský byl hoden vážného střetu. Proto Pavel a Barnabáš z pověření 
antiochijské církve přenesli problém do Jeruzaléma. Někdy Duch sv. pokládá 
smířlivost, která je normálně žádanou ctností, za slabost, za zbabělost a vede nás k 
statečnému zastávání evangelia, ovšem ne všemi prostředky, ale jen těmi, které jsou 
kristovské. Zřejmě souhlasíte, že dodnes mnoho z nás přijímá jeruzalémské rokování 
jako návod, jak se mají v církvi řešit vážné spory. No, podívejme se na to. 
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Jako předehra koncilního jednání se uskutečnilo setkání Pavla a Barnabáše 
s vrcholnými představiteli církve. Jim podali raport ze svého misijního působení, jim 
sdělili úžasnou zprávu, že pohané se obracejí k víře, jim vydali svědectví, že to 
nezpůsobila jejich horlivost, ale Bůh, který je ve všem vedl (v.4).  Zpráva dne byla v 
zápětí narušena požadavkem farizejské strany v církvi, že pohané musí přijmout 
obřízku a musí se jim nařídit, aby zachovávali Mojžíšův zákon (v.5). Vidíte, 
někomu zpráva, že se pohané obracejí k víře, zněla jako zpěv andělských sborů, a 
někomu jako nepatřičné novoty, kterým je třeba učinit přítrž a jejich původce 
rozhodně usměrnit. Nicméně požadavek byl vysloven a církev musí o tom 
rozhodnout. 

Apoštolové, starší a zástupci nejen antiochijského sboru se tedy sešli na zvláštním 
zasedání. Bratři spolu hovořili, ale sporné strany nenalezly konsenzus. To je 
ohleduplné vyjádření toho, že se dost hádali (v.7). Koncilní zpravodaj nám taktně 
nezanechal jména nejhlasitějších postav sporu. Tu se Petr znovu projevuje jako 
vynikající vůdce. Vstupuje do diskuze a připomíná svoji zkušenost. Zcela 
jednoznačně prohlašuje: Bůh se postavil za pohany, když jim dal Ducha svatého 
jako nám. Vkládat na ně požadavky, kterým nemohli dostát naši otcové ani my, 
je pokoušení Boha. A pak připomíná podstatu křesťanství: Věříme přece, že my i 
oni jsme spaseni milostí Pána Ježíše. V horlení pro obřízku rozpoznává staré 
záslužnictví, které jde vždy ruku v ruce se sudičstvím bratrů a sester.      

Uvědomme si, jak důležitá byla Petrova slova v celých dějinách církve, a to nejen tím, 
jak usměrnila opravdu vypjatou atmosféru na koncilu, ale především tím, jaký 
strategický směr tehdy v mladé církvi prosazovala: Křesťané nejsou další 
židovskou sektou, ale zcela novým duchovním proudem, brzy plně 
emancipovaným, i když židovství je jeho rodným domem. Křesťané nejsou ničím 
omezováni, jen Kristovým slovem. 

Všimněte si, že tentokrát na koncilu Bůh neprosazoval svoji vůli nějakým zázrakem, 
znamením, snem a viděním jako v období Letnic nebo v Joppe a Cézareji. Duch svatý 
se teď v církvi projevoval spíše méně okázalým způsobem. Opět to vyjádřím 
metaforou: jeho nesoucí náruč ustoupila do pozadí ve prospěch jeho ruky, která 
vede. Jasnou řeč nadpřirozených projevů vystřídal jemný, skoro bych řekl plachý 
hlas Ducha svatého, jehož sdělení měla církev rozpoznávat při posuzování cesty, 
kterou je Bůh v minulosti vedl, při hodnocení situace, do které vstoupili, a při hledání 
řešení, které nezapře podstatné hodnoty evangelia. Zde na koncilu Bůh vedl církev 
tak, že obrátil pozornost k tomu, jak On sám doposud řešil problematiku pohanů. 
Poukázal na to skrze Petrova osvícená slova a prostřednictvím úžasných zkušeností 
Barnabáše a Pavla právě mezi pohany. Jejich pravá slova v pravý čas způsobila, že 
shromáždění zmlklo, protože zřetelně spatřilo Boží otevřenou náruč pro pohany. 
Ano, církev náhle rozpoznala Boží poletniční vedení v záležitosti pohanů. Duch svatý 
ji v tom byl nápomocen. Vždyť je Duchem moudrosti a slitovné lásky, ale také 
Duchem pravdy. Tehdy tedy církev pod jemným vedením Ducha udělala velký krok 
vstříc pohanům. Byl významnější než ten Petrův v Joppe. Najednou církev zřetelně 
viděla řadu těch, kteří nacházejí spasení v Ježíši Kristu: synové Abrahamovi, 
prozelyté spravedlnosti, bohabojní, a nakonec ryzí pohané. A to jsme neuvedli 
schizmatické Samařany!  
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Nic na světě ale není jednoduché! Žel nejpřednější vedoucí církve té doby, Jakub – 
nevlastní bratr Ježíše, i když se postavil za to, aby se pohanům nedělaly potíže, přec 
jenom svým agilním dodatkem znovu trochu pootevřel dveře Mojžíšovi. Navrhl, aby 
se pohané vyhýbali všemu, co přišlo do styku s pohanskou modloslužbou, aby 
nežili ve smilstvu, aby nejedli maso zvířat, která nebyla zbavena krve a aby 
nepožívali krev. Z dalšího líčení průběhu koncilu se dá usoudit, že antiochijská 
strana už nechtěla dále protahovat spor a mlčením souhlasila se závěry rokování, jak 
je navrhl Jakub. V oficiálním koncilovém dokumentu se pak objevila podivná věta, že 
ony čtyři požadavky jsou jediné naprosto nutné povinnosti antiochijských 
křesťanů z pohanů, v.28. Jen kontext sporu nám pomáhá chápat tuto zneklidňující 
větu jako jediné požadavky ze strany judaistů, což je svým způsobem chválí – 
ustoupili od obřízky. Církev se ale jasně nevyjádřila, zda všechny čtyři požadavky 
mají na cestě následování Ježíše stejnou závaznost. Dovolila míchat hrušky s jablky. 
Vždyť kterého z těchto čtyř požadavků se nějak Ježíš dotknul ve svém evangeliu? 
Jediného! Ostatní byly ryzí Mojžíš. Tak tedy zápas o to, zda Mojžíš, nebo Ježíš nebyl 
tehdy v Jeruzalémě ještě dobojován. 

Některé důležité dveře mají i několik zámků a ty se otevírají postupně, aby vítr 
změny nezpůsobil více škody než užitku! A dveře vedoucí k plné svobodě v Kristu je 
mají také. Proto se později Pavel musel vrátit minimálně k jednomu z ustanovení 
Jeruzalémského koncilu a musel vyjasnit, jak ježíšovsky chápat nařízení: zdržujte se 
všeho, co bylo obětováno modlám. Křesťané v pohanském prostředí totiž volali po 
jasném vyjádření, jak toto nařízení chápat. Ptali se: Má ještě v naší době stejnou 
závaznost, jako nesesmilníš? Pavel do pohanského Korintu napsal, 1K 8,8: Pokrm 
nás Bohu nepřiblíží; nejíme-li obětované maso, nic neztrácíme, jíme-li, nic 
nezískáme. Pro lepší pochopení nabízím ještě toto znění: nejíme-li obětované 
maso, nic nezískáme, jíme-li, nic neztratíme. Pavel věděl, že ona tři nařízení patří 
do oblasti modu vivendi dvou skupin v církvi a nemá nejvyšší autoritu jako Ježíšem 
potvrzené sedmé přikázání Desatera. Koncilem nařízené nejedení masa 
obětovaného modlám považoval za ustanovení vyjadřující ohled na náboženskou 
citlivost židovské strany v církvi, která dbala na Mojžíše, a ne za ustanovení 
vycházející přímo z Ježíšova učení. Věřící z pohanů si sám má volit, zda bude jíst nebo 
nejíst dotyčné maso a Duch svatý ho povede, aby citlivě zvažoval všechny potřebné 
okolnosti. Obě strany v církvi se však měly chovat s Ježíšovskou laskavostí a ne 
bezohledně. Osmá kapitola prvního dopisu do Korintu připomíná, že dohodnutá 
pravidla jsou revidovatelná a že Mojžíš je všeobecně závazný, pokud souhlasí 
s Ježíšem. Pokud naše chápání a prožívání Mojžíše nevystupuje proti Ježíšovi, je 
záležitostí jen osobního rozhodnutí.  

Bratři judaisté museli nad pastýřskou radou Korintským opravdu žasnout. Pavel se 
opovážil oponovat rozhodnutí církve, i když bylo zaštítěno slovy: Toto je rozhodnutí 
Ducha svatého i naše! (Sk 15,28) Ale i tento, jakkoli pro judaisty nepřijatelný posun, 
byl pohyb způsobený a dozorovaný Duchem svatým. Neměnnost v chápání a 
prožívání Krista nemusí být ctnost, ale znak toho, že vánek Ducha prohrává boj s naší 
strnulostí a tvrdohlavostí, které ovšem mylně pokládáme za věrnost Bohu. Jako 
církev a jako jednotlivci jsme spíše na cestě než na pevném stanovišti, na cestě, po 
které nás vede Duch svatý svým tichým hlasem. 
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Jeho laskavá péče otevírá doširoka bránu spasení i současnému člověku, ale 
samozřejmě ne tak, že z Ježíšovy úzké cesty činí snadné křesťanství, které je parodií 
úzké cesty, ale tak, že představuje ryzí evangelium nezatížené břemeny našich 
příkazů, které se sice mohly zrodit z poctivého hledání Boží vůle pro život církve a 
pod péčí Ducha svatého – jako během Jeruzalémského koncilu, které jsou nicméně 
dočasné, a dokonce viditelně škodící působení evangelia. To, co je skutečně pevné a 
neměnné, je Kristovo slovo, a ne naše porozumění tomuto slovu.  Dnes tedy jde o 
vnímavost! Dnes na jednu modlitbu: Pane, dej mi sílu, abych ti byl věrný, bychom 
měli vyslovit dvě modlitby: Pane, dej mi vnímavost vůči tichému hlasu tvého 
Ducha, když ke mně promlouvá skrze Bibli, skrze církev, skrze tvé minulé vedení 
a skrze sto dalších způsobů. Dovolím si připojit ještě jednu potřebnou modlitbu: 
Pane, dej mi trpělivost, abych přijal tempo, jakým Duch otevírá zámky na 
důležitých dveřích života církve. Možná že právě tuto modlitbu potřebujeme teď – 
po právě skončené generální konferenci. 

 

Zásadní otázky zcela na závěr. Když se modlíme o nové letnice, po čem toužíme? Po 
zázracích, nebo po zkvalitnění a zintenzivnění našeho vztahu s Ježíšem? Po kolébce, 
mám-li použít metaforu ze začátku mého kázání, nebo po zralém a živém partnerství 
s nebesy? Když před církev doba staví důležitá rozhodnutí, jsme mrzutí 
tradicionalisté či bezohlední novotáři, anebo laskaví spolubratři? Je otázka Ducha 
svatého v našem životě zacílena na osobní posvěcení, nebo na službu světu a církvi?  
Neodsouvejte odpovědi na tyto otázky na jindy, Duch svatý na ně v této letniční době 
čeká.   

Amen. 
 
 

Milý nebeský Otče, 
Děkujeme Ti, že jsi nás zahrnul svojí láskou, když jsi nás stvořil a spasil v Ježíši Kristu. 

Jsme ti vděčni za to, že tvá náklonnost zahrnuje všechny lidi bez rozdílu. 

Děkujeme Ti za pokoj v duši, za naději, za budoucí svět bez válek a utrpení. 

Svěřujeme sebe a církev do laskavého vedení tvého Ducha svatého. 

Buď obzvláště s těmi, kteří trpí na Ukrajině a jinde ve světě. Povstaň proti pyšným a 

krutým vládcům a pozvedni ponižované. 

Také Ti předkládáme tvoji církev, která se má v příštích dnech setkat na důležité 

jednání. Dej jí sílu vstoupit důležitými dveřmi. 

Pane, znovu uchop naše životy, rádi a s velkou důvěrou v Tebe Ti je odevzdáváme.  

 

Amen. 
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SETKÁNÍ S JEŽÍŠEM V NAZARETU 
Kázání bylo předneseno 15. ledna 2022  

prostřednictvím internetu studentům ATI. 

Milost vám a pokoj od Boha Otce našeho a Pána Ježíše Krista 

Je pro mě velkou předností být spolu s vámi zde na místě, které je určeno 
k osvojování umění pronikat pod povrch poselství bible a rozvíjet umění rozmanité 
praktické služby, kterou si žádá postavení duchovního v církvi a ve společnosti. Můj 
pocit je umocněn i tím, že společně vzpomínáme opravdu významného výročí 
existence této instituce a že Sázava je v mém životě top zážitkem.  

Nyní zaměřme svoji pozornost na pozoruhodný Lukášův text v 4,16 až 30: Přišel do 
Nazareta, kde vyrostl. Podle svého obyčeje vešel v sobotní den do synagogy a 
povstal, aby četl z Písma. Podali mu knihu proroka Izaiáše; otevřel ji a nalezl 
místo, kde je napsáno: Duch Hospodinův jest nade mnou; proto mne pomazal, 
abych přinesl chudým radostnou zvěst; poslal mne, abych vyhlásil zajatcům 
propuštění a slepým navrácení zraku, abych propustil zdeptané na svobodu, 
abych vyhlásil léto milosti Hospodinovy.      Pak zavřel knihu, dal ji sluhovi a 
posadil se; a oči všech v synagoze byly na něj upřeny. Promluvil k nim: Dnes se 
splnilo toto Písmo, které jste právě slyšeli. Všichni mu přisvědčovali a divili se 
slovům milosti, vycházejícím z jeho úst.  A říkali: Což to není syn Josefův? On jim 
odpověděl: Jistě mi řeknete toto přísloví: Lékaři, uzdrav sám sebe! O čem jsme 
slyšeli, že se dálo v Kafarnaum, učiň i zde, kde jsi doma. Řekl: Amen, pravím vám, 
žádný prorok není vítán ve své vlasti. Po pravdě vám říkám: Mnoho vdov bylo 
v Izraeli za dnů Eliášových, kdy se zavřelo nebe na tři a půl roku a na celou zemi 
přišel hlad. A k žádné z nich nebyl Eliáš poslán, nýbrž jen k oné vdově do Sarepty 
v zemi sidonské. A mnoho malomocných bylo v Izraeli za proroka Elizea, a žádný 
z nich nebyl očištěn, jen syrský Náman. Když to slyšeli, byli všichni v synagoze 
naplněni hněvem. Vstali, vyhnali ho z města a vedli ho až na sráz hory, na níž 
bylo jejich město vystavěno, aby ho svrhli dolů. On však prošel jejich středem a 
bral se dál. 

Přečtený Lukášův text nám nabízí inspirující setkání s Ježíšem v Nazaretu. Ano, Ježíš 
po delším čase přišel navštívit svůj Nazaret. Přál si vidět svoji matku, své bratry a 
sestry. Cítil se také dlužníkem svých krajanů, které si přál oslovit poselstvím o 
příchodu Božího království. Nazareťané však prožívali rozporuplné pocity. 
Doposavad neviděli důvod, proč by se o Ježíše měli nějak zajímat, a navíc jeho 
narození bylo poznamenáno významným stínem. Ovšem teď byli potěšeni 
množstvím znamenitých zpráv, které o něm přicházely od Genezaretského jezera! 
Teď byli opatrně hrdí, že proslavuje jejich nevýznamné město v nedalekém okolí. 
Nastal čas, kdy se jejich vztah k Ježíši může zásadně změnit. Podá Ježíš při návštěvě 
své domoviny ruku k přátelské spolupráci? Nechají se překvapit, určitě mezi ně 
přijde v sobotu do synagogy. 

Synagogy byly velmi významným zřízením judaismu. Vedle chrámu s jeho obřady 
byla synagoga se svými různými aktivitami páteří duchovního, ale také národního 
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života. Významným dobrodiním synagogy byla sobotní shromáždění. Na tomto 
místě společně vyznávali, čemu věří – deklamovali Šema Jisrael, říkali své amen 
k modlitbě představeného, naslouchali četbě Tóry, ale i Proroků, vyslechli si 
napomenutí, zpívali chvalozpěvy a přijímali požehnání. Účastnit se čtení, nebo 
dokonce moci oslovit shromáždění bylo pro běžného Žida předností. Kněz pak měl 
právo vyslovit nakonec Áronovské požehnání.  

Představený nazaretské synagogy požádal populárního krajana, aby v průběhu 
bohoslužby četl z Proroků. Poprvé Ježíš četl z Písma pro společenství Izraele ve svých 
třinácti letech. Jednání představeného naznačuje, že Ježíš býval nejednou požádán, 
aby takto posloužil, případně vykládal prorocký text. Je třeba také říct, že to byla 
doba, kdy se často četly mesiánské texty. Židé, provokovaní římským útlakem a 
přítomností nedavidovských Herodovců na trůně, znovu a znovu vyhledávali ta 
místa Písma, která mluvila o národní svobodě, o prosperitě, a dokonce o jejich vůdčí 
roli mezi národy. Tento sen měl naplnit mesiáš, spasitel včele vojsk. Izraelci vyhlíželi 
mesiáše, který se postaví v čelo ozbrojeného povstání proti Římanům, a očekávali, že 
sám Hospodin jim sešle na pomoc nebeská vojska. Vyhlížení takového mesiáše bylo 
tak intenzivní, že to komplikovalo Ježíšovi činnost. Poselství o Božím království 
všichni totiž vnímali prizmatem svých eschatologických představ, které opakovaně 
utvrzovali především během synagogálních shromáždění. 

Chazan, což je diakon bohoslužby, předává Ježíšovi svitek Izajášovy knihy a on ho 
začíná odvíjet. Izajáš byl v Ježíšově době bestseller. Jeden takový svitek je dnes 
vystaven v jeruzalémském muzeu, které se nazývá Svatyně knihy. Jen málokterá 
starozákonní kniha nabízí tak bohatý pohled na osobu budoucího mesiáše!       

V nazaretské modlitebně zavládlo zvědavé napětí: Jakou pasáž bratr Ježíš zvolí? 
Písmáci a milovníci biblické eschatologie mu v duchu napovídají: Tam a tam je 
povzbuzující text! Ježíš však stále převíjí Izajášův svitek. V duchu mu opět napovídají, 
49,14:  Sijón říkával: „Hospodin mě opustil, Panovník na mě zapomenul.“ 
15  „Cožpak může zapomenout žena na své pacholátko, neslitovat se nad synem 
vlastního života? I kdyby některé zapomněly, já na tebe nezapomenu. 16  Hle, 
vyryl jsem si tě do dlaní, tvé hradby mám před sebou stále. 17  Ti, kdo tě bořili a 
ničili, od tebe odtáhnou. 18  Rozhlédni se kolem a viz: Tito všichni se shromáždí 
a přijdou k tobě. Jakože živ jsem já, je výrok Hospodinův, jimi všemi se okrášlíš 
jako okrasou, ozdobíš se jimi jako nevěsta. 26  Tvé utiskovatele nakrmím jejich 
vlastním masem, jako moštem se opojí vlastní krví. I pozná všechno tvorstvo, že 
já Hospodin jsem tvůj spasitel a tvůj vykupitel, Přesilný Jákobův.“ To by znělo 
excelentně! Je v tom důvěra ve slyšícího Hospodina a naděje pro ponižovaný národ!           
Ani to ne!?  

Ježíš stále převíjí svitek a je takřka na konci. Jejich písmácká duše volá: Tam je 
opravdu parádní pasáž, 60,1:  „Povstaň, rozjasni se, protože ti vzešlo světlo, vzešla 
nad tebou Hospodinova sláva. 2  Hle, temnota přikrývá zemi, soumrak národy, 
ale nad tebou vzejde Hospodin a ukáže se nad tebou jeho sláva. 3  K tvému světlu 
přijdou pronárody a králové k jasu, jenž nad tebou vzejde. 4  Rozhlédni se kolem 
a viz, tito všichni se shromáždí a přijdou k tobě; 10  Cizinci vystavějí tvé hradby a 
jejich králové ti budou k službám. 11  Tvé brány budou neustále otevřené, 

http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=23049014
http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=23049015
http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=23049016
http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=23049017
http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=23049018
http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=23049026
http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=23060001
http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=23060002
http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=23060003
http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=23060004
http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=23060010
http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=23060011
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nebudou zavírány ve dne ani v noci, aby k tobě mohly přijít pronárody se svým 
bohatstvím a přivést i své krále. 12  Pronárod a království, jež by ti nesloužily, 
zhynou. Takové pronárody propadnou úplné zkáze. 14 Zkroušeni přijdou k tobě 
synové těch, kdo tě ujařmovali, u tvých nohou se budou kořit všichni, kteří tě 
znevažovali;“ Není nic lepšího!   Také ne? Necháme se překvapit! 

Do ticha plného očekávání zaznívají slova inspirovaná Iz 61,18-20 (Lk 
4,18.19): Duch Hospodinův jest nade mnou; proto mne pomazal, abych přinesl 
chudým radostnou zvěst; poslal mne, abych vyhlásil zajatcům propuštění a 
slepým navrácení zraku, abych propustil zdeptané na svobodu, abych vyhlásil 
léto milosti Hospodinovy. A potom Lukášův text poněkud překvapivě dodává: Pak 
zavřel knihu, dal ji sluhovi a posadil se. 

V nazaretské synagoze zavládlo posvátné ticho, a i když zjihlí nazaretští krajané 
zatím nechápou, proč Ježíš přestal číst právě zde, jeho četba na ně velmi silně 
zapůsobila. Zvláštní účinek ji dávala ta skutečnost, že text je napsán v první osobě – 
jako prohlášení a svědectví mesiáše. V ústech jejich krajana, to ale musí přiznat, to 
znělo nesmírně působivě. A do této silné chvíle, kdy oči všech přítomných se 
dožadovaly další jeho slovo, Ježíš pronáší: „Dnes se splnilo toto Písmo, které jste 
právě slyšeli.“ 

Jak rádi slyší, že vstupují do mesiášského věku, kdy budou naplněna všechna jejich 
očekávání, která byla v této synagoze pravidelně připomínána. Písmáci, tehdejší 
milovníci eschatologie, a nejen oni jsou velmi spokojeni. Proto Lukášův text ještě 
doplňuje: v. 22:  Všichni mu přisvědčovali a divili se slovům milosti, vycházejícím 
z jeho úst. Ujištění o naplnění naděje dovede vlít nadšení. A ten, který zvěstuje 
takovou dobrou zprávu, je v jejich očích úžasný. To vlastně také říká Izajáš (52,7). 
Ježíš přece bude jejich člověk! 

Ježíš se se svým čtením zastavil u léta Hospodinovy milosti. V Nazaretě tomu 
rozuměli. Izajáš vložil do slov o poslání Hospodinova služebníka, kterého po právu 
nazveme Mesiáš, poselství významného Božího ustanovení z Lv 25. kapitoly. Léto 
Hospodinovy milosti byl nejúžasnější a nejvýznamnější čas, který za svého života 
mohl Izraelita prožít. Nastával totiž jednou za 50 let. Byla to generální amnestie a 
generální restituce. Lidé se vraceli z otroctví, půda se povinně odevzdávala zpět 
původnímu majiteli z doby rozdělování země za Jozua. Tento 50. rok se vyhlašoval 
ryčným troubením 10. tišri předcházejícího roku, tedy roku 49. Tehdy lidé měli žít z 
Božího mimořádného zázraku – protože neměli dva roky za sebou sít – během 49. a 
50. roku. Měli žít z toho, čemu dá urodit Bůh, co vyroste bez lidského přičinění. Měli 
žít z milosti! 

Teď pozor! Posluchači v nazaretské synagoze slyšeli, podle Lukáše, pozoruhodnou 
variantu textu. Nebudeme se teď zabývat tím, co chybí a co je případně přehozeno 
či lehce upraveno, ale tím, co jedinečného text nabízí navíc. Posluchači si zřejmě 
uvědomovali, že text uvádí jednu činnost Mesiáše, které ono úžasné sociální 
ustanovení nemohlo nabídnout, že nazaretský Izajáš najednou sáhl do "jiné 
zásuvky". Na vlastní uši slyšeli: abych vyhlásil slepým navrácení zraku. To léto 
Hospodinovy milosti z Lv 25 opravdu nenabízelo! Asi povedeme marnou diskusi o 

http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=23060012
http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=23060014
http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=42004018
http://www.bibleserver.com/act.php?text_ref=42004022
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tom, zdali tuto anomálii obsahoval nazaretský svitek, nebo je to ve skutečnosti 
Ježíšova iniciativní vsuvka. Osobně se kloním k té druhé možnosti. 

Proto, podle Ježíše, milostivé léto, které Izajášův Mesiáš zvěstuje, je mnohem více než 
jubilejní milostivé léto, které nastávalo každých padesát let. Mesiáš s velkým M 
přichází napravit všechny nepatřičnosti i ve fyzickém i duchovním světě – a to 
definitivně. Ohlašuje absolutní restituci všeho. Zvěstuje Boží vládu pro všechny 
oblasti, kterých se dotkl hřích. V jeho království (Iz 35,5-8) se rozevřou oči slepých 
a otevřou se uši hluchých. Tehdy kulhavý poskočí jako jelen a jazyk němého bude 
plesat. Na poušti vytrysknou vody, potoky na pustině. Ze sálající stepi se stane 
jezero a žíznivé země vodní zřídla. Na nivách šakalů bude odpočívat dobytek, 
tráva tam poroste jako rákosí a papyrus. Bude tam silnice a cesta a ta se bude 
nazývat cestou svatou. Nebude se po ní ubírat nečistý, bude jen pro lid Boží. Ježíš 
jako očekávaný Mesiáš vyhlašuje zde, a nejen zde v Nazaretu to absolutní milostivé 
léto, které vyvrcholí při velkém Hospodinově dni.     Ovšem v nazaretské synagoze 
Izajášovým slovům z Ježíšových úst rozuměli po svém – podle posvátného dědictví 
víry otců rabínů. 

Proto evangelijní text náhle přechází k radikálně jiné tónině. Lze jen litovat, že Lukáš 
je zde velice stručný. Nadšená atmosféra v nazaretské synagoze se mění, což 
prozrazuje kousavá poznámka Ježíšových krajanů: Což to není syn Josefův? To není 
vyjádření podivu, ale vyjádření jakéhosi despektu! 

Právem se můžeme domnívat, že je to reakce na Ježíšův výklad přečtené pasáže, 
který si na něm vynutili, když se po čtení posadil, a o kterémžto výkladu Lukáš mlčí. 
Výklad, nebo jak se také říkalo napomenutí, následovalo ihned za čtením Proroků. 
Dvě příčiny lze vytušit pro jejich rozladění: První se nepochybně týkala charakteru 
Mesiášova království, toho, co Ježíš o něm řekl a toho, co o něm neřekl. 

Ježíš, jak ho obvykle známe, se vůbec nedotkl "politické situace". Nemluvil o svržení 
římského jha, které je desítky let ponižovalo, nemluvil o pokořujících daních, ani o 
budoucí hospodářské prosperitě, ani o vedoucí úloze Židů mezi národy. Slova o 
soudu, jak si mysleli o soudu pohanů, ani nepřečetl. Co naopak řekl? Ježíš byl zvyklý 
dávat poselství Písma i duchovní rozměr. Ježíšův Mesiáš byl zachránce z tragické 
duchovní situace, ve které se člověk a jeho krajané nacházeli. Když je vybídl, aby se 
považovali za duchovně chudé, za duchovně slepé a za duchovní zajatce, byli silně 
dotčeni ve svém sebevědomí. Raději by slyšeli pochvalu své připravenosti pro 
mesiášské království, ale nic takového nezaslechli. Ježíš tedy se svou mesiášskou 
výzvou u nich neuspěl. Ovšem oni zas nabyli přesvědčení, že Mesiáš s takovým 
poselstvím není Mesiáš Izajáše, Mesiáš Proroků a Mesiáš všech Písem. Ano, to jim 
poradilo jejich ješitné sebevědomí, které dodnes úspěšně zasahuje do pochopení 
biblického textu. Prorok Amos by pro ně měl jednoznačný vzkaz: Běda těm, kdo 
touží po dni Hospodinově! K čemu vám bude den Hospodinův? Bude tmou, a ne 
světlem! (5,18) 

Druhá příčina jejich rozladění zřejmě tkvěla v tom, že se Ježíš ztotožnil s Mesiášem. 
Oni to pochopili a reagovali na to slovy: Což to není syn Josefův? Pro ně to byl někdo, 
koho mají dobře přečteného. Přece nemůže chtít, aby jeho, člověka z druhého ranku 
společnosti, aby ho považovali za mesiáše!  Zlé srdce žárlí jako bratři na Josefa, zlé 
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srdce přehlíží jako rodina Davida. Kdyby jim ukázal určitou vstřícnost, byli by 
ochotni ho napotom podporovat jako svého Mesiáše. Kdyby jim přinesl věnem 
nějaký zázrak, a nevadilo by, kdyby byl mocnější než ty, co učinil v Kafarnaum, to by 
byla nabídnutá ruka! Nepřinesl, a proto vše zůstává, jak to bylo při jeho příchodu. 
Pro Nazareťany je tím, co si o něm mysleli už dříve. A navíc: Není ani trochu 
vlastenec, naopak zrazuje víru otců a neváží si národních zájmů, a mezi své 
společníky nevybral žádného krajana, ale lidi z okolí – z Kany, z Kafarnaum nebo 
Betsaidy. Jak se do lesa volá, tak se z něho ozývá! 

Ježíš tento nešťastný vývoj ohodnotil slovy: Žádný prorok není vítán ve své vlasti. 
Cizí přijímají proroka nadšeněji než domácí. Příběhy o vdově ze Sarepty a o syrském 
Námanovi jsou důkazem toho, že nedostatek osvícené pokory nedovoluje Božímu 
lidu v každé době přijmout plnější požehnání. Zraněná hrdost hnala Ježíše v Nazaretě 
až na okraj vysokého srázu. Zprvu tedy nadšení, pak zklamaní a frustrace, a nakonec 
násilí. Ježíšův požadavek změnit své představy o sobě, o společenství víry, o 
eschatologii může zaskočit i nás dnes.  

Ježíšova návštěva v nazaretské synagoze je pozoruhodná ze dvou důvodů. Zaprvé 
nám sděluje, že Ježíš cítil zodpovědnost za svoje město a navštěvuje ho, i když si byl 
vědom předsudků, které vůči němu mají. Zadruhé nám přináší širší, jasně prorocky 
zakotvené Ježíšovo mesiášské programové prohlášení. To vyzdvihuje myšlenku 
milosti a laskavě potlačuje myšlenku soudu. Ano, Ježíš přišel ohlásit ono velké 
Hospodinovo léto milosti, generální nápravu všeho, přišel zvěstovat, že právě teď 
nastal čas, kdy člověk může vstoupit do tohoto procesu nápravy.  

Zřejmě víte, že ryčný šófar, který otevíral milostivé léto, zněl 10. tišri (Den 
smíření) každého čtyřicátého devátého roku (Lv 25,9.10). Podobný šófar ovšem 
také zněl 1. Tišri (Róš hašana – Nový rok), když zahajoval každoročních deset dnů 
pokání jako přípravu na Jóm kipur, Den smíření, v němž ono pokání mělo 
vyvrcholit (Lv 21,27.29) a kdy Bůh měl uvést vše do pořádku (cf. Dn 8,13.14). Určitě 
zaznamenáváte, že oněch deset dnů je pak další vyjádření obdobné skutečnosti, jako 
je milostivé léto. Ovšem Jóm kipurové smíření a náprava by nebyla možná bez 
početných bohoslužebných úkonů, a především různých obětí, z nichž obvykle 
věnujeme pozornost kozlíku pro Hospodina. Tento prvek oběti však v milostivém 
létu chybí. 

Nepochybně Janova služba byla předsunutým troubením, které upozorňovalo na 
Ježíšovo působení, jež ohlašovalo generální nápravu všeho slovy: Čiňte pokání, neboť 
se přiblížilo království nebeské, (Mt 4,17). Nejzásadnější fanfára, vlastní podstata 
skutečného Dne smíření, zazněla z Golgoty. Odtud probodené Ježíšovy ruce, nohy a 
bok svědčily o ceně záchrany z porušenosti, zde v blízkosti Golgoty prázdný hrob 
svědčil o moci, která zvítězí nad nejobávanější porušeností, nad smrtí. Tuto 
radostnou zvěst napotom nesla církev do celého světa. Ano, tato zvěst také oslovila 
i nás. Dnes ještě nejsme v plném požehnání milostivého léta nebo Dne smíření, 
církev ale na ně od Ježíšovy doby usilovně čeká. Ovšem v Nazaretě Ježíš myšlenku 
o smrti Mesiáše vůbec nezmínil. To by byl pro ně zaručený skandalon. 
S pochopením pro lidskou slabost s ní ostatně šetřil i před učedníky a začal o ní 
intenzivněji mluvit až tři čtvrtě roku před ukřižováním. 
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Ohlašovaná generální obnova se týká všeho, co bylo zasaženo hříchem. Ježíš 
během svého působení na zemi přišel tyto nové poměry nejenom ohlásit, ale také 
představit. Lidé v jeho přítomnosti určitým způsobem zakoušeli onen den obnovy 
a mohli na něm participovat ve své době. Slepí viděli, hluší slyšeli, chromí chodili, 
nemocní byli uzdraveni, mrtví vstávali. Hřích a vina byla odpouštěna. Rodiny se 
znovu setkávaly. Přírodní živly nenaháněly hrůzu. Lidská srdce se obnovovala a 
podřizovala se Boží vládě. Ano, tak nějak chutná Boží budoucí svět, k němuž 
odkazovalo Ježíšovo vystoupení v Nazaretě. Ano, jako by budoucí dokonalý svět na 
chvíli sestoupil v osobě Nazaretského do naší blízkosti během jeho působení mezi 
lidmi! Ježíšovy zázraky proto nejsou na prvním místě důkazy jeho Božství, nýbrž 
znameními odkazujícími ke království nebeskému. Evangelia vůni této 
ochutnávky šíří dodnes.  

Připojím ještě dvě podstatné poznámky. Ježíš nepřestával lidem, kteří byli svědky 
těchto úžasných znamení, poukazovat na to, že odpuštění hříchů je více, než když 
někdo povstane z lůžka, na nějž byl jako chromý připoután, a může chodit. (Lk 
5,17-26) Pokání – to je naše první nejvhodnější reakce na Ježíšovo pozvání k účasti 
na obnově všeho.    

(Kolegyně a kolegové, Ježíš nás v Nazaretě také učil umění, co je v eschatologii 
situačně přednější: dokonce zadržel Boží slovo o soudu, nenalistoval pasáž o 
trpícím Mesiáši, dokonce přidal do textu něco velmi důležitého z jiného šuplíku. To 
je výzva pro nás, abychom hluboce přemýšleli o tom, jak situačně zacházet s 
prorockým Písmem.) 

Před dvěma tisíci lety Ježíš začal ohlašovat poslední velkou restituci dějin. Dal 
lidem zakusit, jak chutná život nenarušený hříchem. Dal nám nahlédnout do jiného 
světa a vzbudil v nás touhu být v něm. Jsme zapálení touto nadějí. Příjemná strana 
jeho evangelia má také svůj rub. Nový svět žádá nového člověka. Nazareťany 
zaskočila Ježíšova eschatologie a její požadavky na ně. Ježíš však nezavrhnul své 
krajany, když oni ho zavrhli. Dal jim čas. Navštěvoval města v okolí a některá ho 
přijímala. A tato zvěst přicházela i k nim. Pak je znovu navštívil. O tom píše jak Mt 
(13,54-58), tak Mk (6,1-6). Zase ho odmítli, opět jim vadila jeho osoba. Dovětek 
evangelistů však naznačuje, že to nebyla taková tragédie jako poprvé. Dokonce zde 
učinil několik zázraků, málo, ale přece. Evangelium nás nakonec informuje o tom, 
že z Nazareta alespoň někteří uvěřili. Bezpečně to víme o Ježíšových bratrech.  

Dnes jsme měli příležitost sledovat Ježíše při jeho první návštěvě v Nazaretě. 
    

Amen. 
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VZPOMÍNÁNÍ BĚHEM JUBILEA 
Předneseno 13. října 2018 u příležitosti 110. jubilea  

existence sboru Jablonec nad Nisou. 

 

Mám se s vámi ve vzpomínkách vrátit zpět do doby, kdy v Jablonci nebyl ani jeden 
kruhový objezd a v tomto shromáždění se kázání ještě překládalo do němčiny, do 
doby, kdy v zimě bývalo takové množství sněhu, že jsme ho mohli exportovat spolu 
s bižuterií do Afriky, a kdy se v tomto sále topilo kamny na uhlí. Ovšem vrátit se zpět 
do času, kdy v budově okresního národního výboru v Komenského ulici seděla 
církevní tajemnice a náš hlad po duchovní literatuře saturoval baptistický kolega br. 
Šperl, znamená vrátit se třicet sedm let nazpět. 

Já a moje manželka Mirka jsme k vám přišli z Prahy ze sboru Strašnice. Velmi jsme 
se k vám těšili, a to z několika důvodů. Jablonec nebyl tak vzdálený jako Znojmo nebo 
Šumperk, kam nás zprvu posílal předseda sdružení br. Klouda, a také že město a kraj 
mně byly velmi blízké. Narodil jsem se o dva domy dál, moje příbuzenstvo stále 
bydlelo v těchto končinách a já jsem žil dvacet let v sousedním Liberci. 

Byl jsem instalován v říjnu roku 1981 a setrval jsem zde necelé 4 roky. K Jablonci 
jsem obdržel sbory v Rokytnici a na Hamrskách. Upřímně vyznávám, že už si tak moc 
nepamatuji, abych vám mohl vysypat z rukávu živé zážitky a zkušenosti z mého 
působení, jak požadoval br. Hampacher. Co můžete chtít od dvaasedmdesátiletého 
dědečka! Nicméně je tu něco málo, co si ještě pamatuji. 

První velký dojem z jabloneckého sboru bylo zjištění, že tu nebude chybět klasické 
muzicírování. Pamatujete se na komorní seskupení, do kterého patřil br. Beneš, 
Fischer a Zach? Vedle oblíbeného spontánního zpěvu mládeže při kytaře 
představovalo toto muzicírování vzácnou podobu chválení Boha.  Když vzpomínám 
tento „umělecký“ způsob projevu naší zbožnosti, nemohu nezmínit občasné 
přednesy básní bratrem Trdlou. Zvláště nezapomenutelné byly ty, kdy ho doprovázel 
na housle jeho šumperský bratr Jaroslav. Pamatujete si na dramatickou deklamaci 
líčící bouři a pak překvapující dupnutí nohou? 

Dalším silným vjemem při seznamování s jabloneckým sborem byla přítomnost 
bratrů a sester, kteří mluvili německy. Na začátku osmdesátých let to byla malá 
skupinka sotva patnácti lidí. V ní vyčnívaly dvě osobnosti: br. Karola a ses. Kopecká 
Haarnová. Asi deset z nich tvořilo samostatnou třídu sobotní školy, která se 
shromažďovala v chatce a samozřejmě probíhala v němčině. Ostatní, kteří neměli 
žádné potíže s češtinou, se účastnili české sobotní školy. Ovšem kázání se překládala. 
Tehdy jsem se musel naučit vytvářet kázání poloviční délky a jeho přednes členit do 
takových vět, aby nekomplikovaly překlad do němčiny. Zde chci při příležitosti 110. 
výročí trvání sboru pánu Bohu poděkovat za německé bratry a sestry. Oni a jejich 
starší krajané jsou jakýmsi kmenem, na který bylo naroubováno naše české 
společenství. Díky Bohu za jejich víru. 

Do Jablonce jsem přišel po br. Krausovi. Tehdy zde neexistoval kazatelský byt. Bratr 
Kraus však na odchodnou získal pro sbor dekret na byt v prvním poschodí přední 
budovy. Ten ovšem potřeboval zásadní rekonstrukci. Tu jsme nejdříve museli 
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připravit a vy víte, že tehdy věci šly, jako když nejdou. Nicméně, rekonstrukce bytu a 
zavedení ústředního topení do celé budovy se podařilo za rok a půl a my jsme se pak 
mohli přestěhovat do Jablonce. Při rekonstrukci, kterou jsme v naprosté většině 
prováděli sami, jste projevili tu nejlepší stránku bratrství. Víte, vaše horské povahy 
jsou velmi osobité, ale když jde o pomoc, jste nesmírně obětaví, příkladně obětaví. 
Vypomáhali jste finančně, poskytli jste svou odbornost, nezištně jste věnovali čas a 
energii. To zůstalo v mé paměti docela živé. Tři jména za všechny: Mužíček, 
Schovánek a Fischer. Ostatní mi prosím promiňte, že jsem vás nejmenoval, mám vás 
všechny rád. 

Řekl jsem, že jsme se přestěhovali z Prahy. Chci zde poděkovat mé ženě za velkou 
statečnost v té době. Byla velmi často sama doma. Ve čtvrtek pozdě večer jsem se 
vracel do Prahy a v sobotu ráno jsem zase odjížděl sem na sever. Břemeno života se 
stalo ještě náročnější, když se nám v dubnu 1982 narodil prvorozený Marek.  A do 
toho přišlo ještě jedno stěhování v Praze, celkem jsme jich s Mirkou absolvovali 
devět. A pro plnější obraz Mirčina břemene k tomu ještě připočtěte, že jsem věnoval 
minimálně jeden víkend za měsíc vyučování na dálkovém semináři. Jsem rád, že 
současné vedení církve je vnímavější k potřebám žen kazatelů.  

Vy víte, že nepatrné drobnosti mohou vyvolat vzpomínky na určité situace v 
minulosti. I já takové mám ve vztahu k vám. Například, po rozloučení se zesnulou 
Renátou Čančíkovou letos o prázdninách jsem si odskočil na horu Jizeru. Tam jsem 
si nemohl nevzpomenout na první výlet naší mládeže, výšlap právě na Jizeru, 
abychom viděli východ slunce. To se podařilo a k tomu jsme ještě mohli vyslechnout 
námluvy troubících jelenů. Skály na vrcholu Jizery mně v mysli vybavily různé další 
zážitky s mladými lidmi z Jablonce, Hamrsek a Rokytnice. Podobně minulého 
prosince jsem vzpomínal padesát let od mého křtu. A jak to souvisí s Jabloncem? Byl 
jsem křtěn v tom bazénu, který se nachází v suterénu této budovy a kde jsem i já 
pokřtil ty, kteří se chtěli zde v Jablonci připojit k Boží budoucnosti. Dovolte, abych 
zmínil ještě jednu drobnost, která u mě vyvolává něco z minulosti. Občas když 
nasednu do auta, vzpomenu si na br. Ondřeje z Jablonce. Proč? Protože když jsem 
přišel o auto, a bylo to již dlouhé roky po mém kazatelování v Jablonci, on mi nabídl 
své starší auto, protože jsem ho nutně potřeboval. Jedno ze starých jabloneckých 
přátelství mi občas připomene kus jezdícího železa a plastů. Těch drobností, které 
vyvolávají příjemné vzpomínky na naši společnou cestu, je mnohem více, ale do 
přiděleného času se jich více nevejde.         

To byl návrat do doby, kdy se shromáždění konalo i v sobotu odpoledne a kdy se 
přátelskému setkání věřících neříkalo afterparty, ale agapé.  

Na závěr chci popřát vám a vašim pastýřům hojnost Božího požehnání.   

Amen.  
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ZAHÁJENÍ ALIANČNÍHO TÝDNE MODLITEB 
Promluva byla přednesena 14. ledna 2018  
ekumenickému shromáždění v Sokolově. 

 

Milost vám a pokoj od toho, který jest a který byl a který přichází, i od sedmi 
duchů před jeho trůnem a od Ježíše Krista, věrného svědka, prvorozeného 
z mrtvých a vládce králů země. 

 

Tištěný materiál k aliančnímu týdnu modliteb začíná křesťanským vtipem: Baví se 
dva kazatelé a jeden povídá druhému: Můj sbor se stále více podobá Kristu. Ano? Je 
stále stejný – včera, dnes i navěky. A my rozumíme tomuto vtipu – naráží na duchovní 
strnulost, na absenci růstu našeho křesťanství nebo dokonce ztrátu sil. Alianční 
týden modliteb má být věnován obnově Kristovy církve, o jejíž potřebě nikdo 
nepochybuje. Dozvuk Lutherovy reformace nám připomíná, že Ecclesia reformata, 
semper reformanda – církev reformovaná je církví stále se reformující. Secundum 
verbum dei, podle slova Božího. 

Bezpochyby každý duchovní a každý zodpovědný věřící se vážně zabývá tímto 
problémem a hledá cesty, jak oživit a obnovit Kristovo společenství, ať se nazývá 
jakkoli. Zaručeně každý z nich by navrhl trochu jiné řešení a sledoval trochu jiné cíle. 
Nicméně dnes se můžeme sjednotit. Materiál k aliančnímu týdnu modliteb předkládá 
našemu společnému zamyšlení dva texty knihy Zjevení. První z nich nám předloží 
obraz samotného Krista a druhý text nás vyzve, abychom zpozorněli nad Kristovým 
dopisem křesťanům v největším maloasijském městě závěru prvního století, v Efezu.  

Text ke čtení: Zj 1,9-20: Já, Jan, váš bratr, který má s vámi účast na Ježíšově 
soužení i kralování a vytrvalosti, dostal jsem se pro slovo Boží a svědectví 
Ježíšovo na ostrov jménem Patmos. Ocitl jsem se ve vytržení ducha v den 
Páně, a uslyšel jsem za sebou mocný hlas jako zvuk polnice: „Co vidíš, napiš 
do knihy a pošli sedmi církvím: do Efezu, do Smyrny, do Pergama, do Thyatir, 
do Sard, do Filadelfie a do Laodikeje.“ Obrátil jsem se, abych viděl, kdo se 
mnou mluví. A když jsem se obrátil, spatřil jsem sedm zlatých svícnů; 
uprostřed těch svícnů někdo jako Syn člověka, oděný řízou až na zem, a na 
prsou zlatý pás. Jeho hlava a vlasy bělostné jako sněhobílá vlna, jeho oči 
jako plamen ohně; jeho nohy podobné kovu přetavenému ve výhni a jeho 
hlas jako hukot příboje. V pravici držel sedm hvězd a z jeho úst vycházel 
ostrý dvousečný meč; jeho vzhled jako když slunce září v plné své síle. Když 
jsem ho spatřil, padl jsem k jeho nohám jako mrtvý; ale on vložil na mne 
svou pravici a řekl: „Neboj se. Já jsem první i poslední, ten živý; byl jsem 
mrtev – a hle, živ jsem na věky věků. Mám klíče od smrti i hrobu. Napiš tedy, 
co jsi viděl – to, co jest, i to, co se má stát potom. Tajemství těch sedmi hvězd, 
které jsi viděl v mé pravici, i těch sedmi zlatých svícnů: Sedm hvězd jsou 
andělé sedmi církví, a sedm svícnů je sedm církví.“  

Autor Zjevení, říkejme mu apoštol Jan, prožil ve svém vyhnanství na ostrově Patmos 
mimořádnou zkušenost. Jako kdysi velcí proroci ocitl se ve vytržení ducha a dostalo 
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se mu přednosti vidět v symbolických obrazech to, co se mělo, a ještě má stát v 
budoucnosti. Na závěr tohoto zážitku zazněl mimořádně působivý hlas, který Janovi 
přikazoval, aby toto Boží vyjevení budoucnosti, ony symbolické obrazy, zaznamenal 
a v dopise s nimi seznámil sedm maloasijských sborů. Tento mocný hlas zazněl za 
Janem a jeho reakce byla pochopitelná – obrátil se, aby spatřil toho, kdo na něj 
promluvil. Co spatřil ve svém doznívajícím prorockém vytržení? 

Spatřil majestátní postavu, jak se prochází mezi sedmi zlatými svícny a pečuje o ně. 
Zjev této bytosti a slavnostní scéna zapůsobily na Jana přemáhajícím dojmem, takže 
padl k nohám této postavy a zůstal zcela ochromen. Všimněte si rozdílu mezi touto 
scénou a tou, kterou popisuje 22. kapitola. Tam Jan znovu padá na kolena a chce se 
poklonit andělovi, který byl ve vidění jeho průvodcem po jednotlivých symbolických 
scénách. Tam se anděl rázně ohradil vůči Janovu gestu úcty. Zde v první kapitole nic 
takového nevidíme. Majestátní postava neodmítá Janovo uctívání, ona ho slovy i 
gesty povzbuzuje. V těchto skutečnostech můžeme také my dnes najít povzbuzení. 

Je třeba si nejdříve říci, že ona mimořádná postava je Ježíš, který již za své služby na 
zemi vztahoval na sebe titul Syn člověka.  Majestátní postava evokuje jednak osobu 
velekněze a jednak osobu krále. Zda je Ježíš oprávněn honosit se těmito úřady řeší 
později kapitola pátá. Co je pro nás dnes důležité? Nebeský Ježíš pečuje o svícny, 
které představují různá křesťanská společenství, křesťanské sbory. Co nám to říká? 
Na své problémy nejsme sami, na břemeno naší duchovní strnulosti nejsme sami. 
Ježíš, ještě, než si vše plně uvědomíme, nechává napsat povzbuzující list a posílá své 
anděly na pomoc. Na to poukazuje oněch sedm hvězd, které jsou v Ježíšově pravici a 
které představují jeho posly, jeho anděly, jež vysílá na pomoc církevním sborům 
nejen v Malé Asii. Když pozorujeme situaci v církvi, můžeme se domnívat, že vše 
probíhá bez pozornosti nebe. Ne, nebe má o nás zájem, vidí ty, kteří se na různých 
místech modlí a obrací se jako Jan, aby reagovali na Ježíšův hlas a znovu ho spařili 
v jeho velkém majestátu. Z jeho osoby vychází naděje. On je první i poslední. On má 
klíče od smrti i hrobu. On na nás klade konejšivou a povzbuzující ruku. On pečuje o 
jednotlivce i křesťanské sbory. 

Janovo prorocké vytržení končí tím, že Ježíš ho znovu pověřuje, aby ony symbolické 
obrazy, které se týkají budoucnosti, zaznamenal. Ten, kdo Ježíši naslouchá, uslyší od 
něho i pověření.  A poslední Ježíšova slova jsou rovněž povzbudivá. Představují 
jakýsi klíč k porozumění obrazů z vidění. Ježíš tak vybízí Jana a všechny čtenáře, aby 
se začali vážně zabývat knihou Zjevení. Ježíš nevyjeví poselství, které je za symboly, 
jen povzbudí ke studijnímu čtení – a uplatnění do života.  

Než čtenář Zjevení narazí na složitější obrazy knihy, jeho pozornosti jsou nabídnuty 
jednodušší verše sedmi listů maloasijským sborům. My se teď dotkneme prvního, 
adresovaného do Efezu. 

Text ke čtení: Zj 2,1-7: Andělu církve v Efezu piš: Toto praví ten, který drží 
sedm hvězd ve své pravici, který se prochází mezi sedmi zlatými svícny: „Vím 
o tvých skutcích, o tvém úsilí i tvé vytrvalosti; vím, že nemůžeš snést ty, kdo 
jsou zlí, a vyzkoušel jsi ty, kdo se vydávají za apoštoly, ale nejsou, a shledal 
jsi, že jsou lháři. Máš vytrvalost a trpěl jsi pro mé jméno, a nepodlehls únavě.  
Ale to mám proti tobě, že už nemáš takovou lásku jako na počátku. 
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Rozpomeň se, odkud jsi klesl, navrať se a jednej jako dřív. Ne -li, přijdu na 
tebe a pohnu tvým svícnem z jeho místa, jestliže se neobrátíš. To však máš k 
dobru, že nenávidíš skutky nikolaitů stejně jako já. Kdo má uši, slyš, co Duch 
praví církvím: Tomu, kdo zvítězí, dám jíst ze stromu života v Božím ráji.“  

Dopis vykazuje zřetelnou strukturu. V úvodu se Ježíš představuje pomocí atributů, 
kterými se prezentoval Janovi na závěr prorockého vidění. Představil se jim jako ten, 
drží sedm hvězd ve své pravici, a který se prochází mezi svícny. Na co ukazují tyto 
příznaky, jsme si řekli před chvílí – na láskyplnou péči nebeského velekněze a na 
pomoc jeho církvi a jejím členům prostřednictvím nebeských poslů – andělů. To, co 
jsme si nevysvětlili, je to, že náš Pán slouží sedmi svícnům, které v posledku 
reprezentují sedm maloasijských sborů a potažmo různé křesťanské sbory během 
dějin. Tato skutečnost je pro nás velmi důležitá. Je to nejekumeničtější obraz Kristovy 
církve, jaký nacházíme v Novém zákoně. Kristova církev se sestává z různě vyspělých 
sborů, některé jsou v očích nebe věrnější a jiné méně, ale o všechny se stará jejich 
velekněz. Efez nemůže doporučovat Ježíši: Do Sard nic neposílej, vždyť jsou podle 
tvých vlastních slov mrtví, přičemž sami se tváří jako zdravě živí. Připusťme, že 
každé Kristovo společenství má svůj svícen u Ježíše v nebi, a především ono samo má 
reagovat na imaginární list, který mu z lásky posílá jeho velekněz. A doma 
přemýšlejme, zda odlišnost je kategorie, kterou máme měřit mezi křesťanskými 
sbory, nebo mezi námi a Kristem. 

Druhý bod struktury je pochvala. Ježíš chválí křesťany čtvrtého největšího města 
v říši a hlavního města provincie Asie, že jsou ve své víře horliví. Dále je chválí za to, 
že dovedou čelit zlu, které je v tomto pohanském městě obklopovalo. Prameny říkají, 
že zde byly chrámy zasvěcené císaři a různým božstvům, z nich nejznámější 
vystupuje i v Skutcích apoštolů – chrám bohyně Artemidy, Diany. Byla zde divadla, 
cvičiště, lázně, nevěstince.  Město bylo střediskem obchodu, peněžnictví a magie. 
Bylo známé jako útočiště zločinců. A křesťané v takovém prostředí obstáli.  

Ježíš je rovněž chválí za to, že dovedli rozpoznat ty, kteří překrucují apoštolskou víru 
a sahají po autoritě, která byla dána jen jeho věrným poslům. Takto to zaznamenal 
poslední žijící svědek Ježíšova působení na zemi. Nebezpečí zevnitř je totiž stejně 
tragické jako nebezpečí zvenčí. Jak mohli věřící posoudit, že někteří jsou falešní 
apoštolové? Museli znát pravé apoštolské učení. Jak je to s námi? 

V druhém bodu struktury je ještě jedna důležitá myšlenka. Ježíš chválí křesťany za 
statečnost v utrpení. Sám Jan patřil mezi ty, které na začátku devadesátých let smetlo 
Domitianovo pronásledování. Už měl být mrtvý po utrpení, které zakusil v aréně. 
Tradice k tomu říká, že Jan byl ponořen do vroucího oleje, avšak nic se mu nestalo. 
Nyní ho nacházíme ve vyhnanství na ostrově Patmos, něco přes sto kilometrů od 
Efezu. My známe velká pronásledování prvního století, nejvíce Neronovské, za 
kterého byli umučeni velcí apoštolové Petr a Pavel. Nicméně křesťané byli v této 
době oblíbeným cílem nenávistné perzekuce ze všech stran, a to nejen v hlavním 
městě, ale i v provinčním Efezu a jeho širokém okolí. Jan píše maloasijským sborům 
jako ten, který spolu s nimi trpí pro Ježíše a který tlumočí Ježíšovu pochvalu za jejich 
statečný postoj. 
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Další bod struktury sedmi dopisů je Ježíšova výtka. I když křesťané v závěru 1. století 
snášeli prudké poryvy pronásledování a perzekuce, tito křesťané se neubránili tomu, 
aby jejich zanícenost pro Krista nebyla vytlačena něčím blíže nespecifikovaným. Ježíš 
to vyjadřuje takto: už nemáš takovou lásku jako na počátku. Je vůbec možné 
uchovat si první zanícenost? Zřejmě ne, ale co je třeba, přetransformovat ji do 
plnohodnotného zodpovědného vztahu, který je oživován rozumnou spontaneitou. 

Ježíš pak ve svém dopise naznačuje, jak vyléčit tento stav či tuto tendenci: Rozpomeň 
se, odkud jsi klesl, navrať se a jednej jako dřív. Jak rozumět této výzvě, kterou 
můžeme považovat za další bod struktury Ježíšových dopisů? Nesporně při vší 
statečnosti, kterou tito křesťané vykazovali, a při vší ostražitosti vůči falešným 
apoštolům, nezabránili tomu, aby se s jejich křesťanstvím něco nežádoucího stalo. 
Proto Ježíš radí ohledat hodnoty, na kterých se zrodil a byl zbudován jejich vztah 
s Kristem. Rozpomeň se, co zrodilo tvé křesťanství? Jak to bylo na počátku tvé 
cesty za Ježíšem? A máme to činit často, protože v původním jazyce není rozpomeň 
se, ale rozpomínej se. Máme to činit opakovaně. 

Ono navrať se můžeme také přeložit čiň pokání, změň smýšlení. Ježíš na nich žádá 
něco, čemu se člověk často vyhýbá, protože to člověka zneklidňuje, protože by musel 
připustit, že učinil něco chybně, protože tato změna od něho vyžaduje mnoho vnitřní 
energie, a protože by se musel rozloučit s něčím, co mu mezitím přirostlo k srdci. Jiné 
řešení však není. Pokud to efezský křesťan, a nejen on, podnikne, poslední část 
Ježíšovy výzvy bude možná: jednej jako dřív. Jako varování, jako douška, která má 
zvýraznit závažnost situace, Ježíš dodává: pohnu tvým svícnem z jeho místa, jestli-
že se neobrátíš. Ježíšův záměr s efezkými křesťany nebyl vymazat je ze společenství 
jeho církví; touto pohrůžkou je chtěl pouze vyburcovat k obrácení. Ježíšova 
nepříjemná slova jsou vždy nástroji jeho zachraňující lásky. Vždyť je ihned chválí: 
nenávidíš skutky Nikolaitů stejně jako já. On na nich vidí, že jsou oblasti, v kterých 
jsou dokonale zajedno se svým Pánem. Nikolaité byli heretičtí křesťané, kteří v zájmu 
vstřícnosti vůči pohanským sousedům se účastnili jejich modloslužebných obřadů. 
Otevřeli se tak jejich nemorálnímu vlivu a neodolali mu. Chtěli se tím vyvarovat 
izolovanosti a předejít perzekuci z neznalosti křesťanů. Efezští křesťané si však 
zachovali moudrou a láskyplnou distanc od spoluobčanů, kterou pochválil i Pán 
církve. 

Dopis končí těmito slovy: Kdo má uši, slyš, co Duch praví církvím: Tomu, kdo 
zvítězí, dám jíst ze stromu života v Božím ráji. Rád bych upozornil pouze na dvě 
věci. Všimli jste si onoho množného čísla církvím? Dopis do Efezu a dalších šesti 
maloasijských měst je určen pro všechny další křesťany. Proto se jimi zabýváme, 
proto je vhodné se zabývat i symbolickými obrazy dalších částí knihy Zjevení. Dále 
vás musím upozornit, že slova tomu, kdo zvítězí by se měla přeložit spíše takto: 
tomu, kdo nepřestává vítězit. To nás upozorňuje, že nestačí jednou na počátku 
vyznat Krista a připojit se do jeho společenství, ale jakkoli jsou tyto kroky nesmírně 
důležité, naše spasení souvisí s drobnými vítězstvími všedních dnů, kdy Boží 
království vítězí v našem srdci a životě. 

To jsou podněty pro naši reformu a obnovu našich společenství víry.  

Amen. 
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SLÁVA NA VÝSOSTECH BOHU 
Kázání bylo prosloveno 9. prosince 2017. 

 

Text ke čtení: Lk 2,6-18  Písně: 23,47,45,283 

Jako dítě jsem o Vánocích jezdíval k tetě a strejdovi do malé vesničky nedaleko vám 
známé Zásady. Býval to úžasný čas. Patřili do něj bratranci a sestřenice, lyžování a 
sáňkování a spousta jiskřivého sněhu. Vše bylo zabaleno do kouzelné atmosféry 
Vánoc. Byla to doba, kdy důraz na rodinu, děti a bohatě prostřený stůl ještě nevytlačil 
do pozadí křesťanské motivy Vánoc. To křesťanské v sednici, což je nářeční označení 
oné jedné místnosti v podhorské chaloupce, kde bylo všechno: kamna, stůl se 
židlemi, kredenc, postele, místo na zpracovávání skleněných korálí a ve vánoční čas 
ještě stromek a pak to nejvýrazněji křesťanské-papírový betlém se svatou rodinou 
ve středu, volkem a oslíkem po straně a různými postavičkami v popředí. V tom 
betlému, o kterém já vyprávím, byl nad chýší nápis nesený andělskými postavami, 
jenž zněl Gloria in excelsis Deo – sláva na výsostech Bohu.  

Tato slova, ovšem v jiném jazyku, zazněla nad betlémskými pahorky před dvěma 
tisíci lety (kavót lelóhim bamarím). Věnujme se jim dnes.  

Sláva na výsostech Bohu 

Za co patřila Bohu chvála v onen výjimečný okamžik? Co tehdy učinilo Boha 
slavným? Za nás všechny to vyjádřil otec Jana Křtitele Zachariáš ve svém 
chvalořečení Benedictus, Lk 1,68 až 70: Pochválen buď Hospodin, Bůh Izraele, 
protože navštívil a vykoupil svůj lid a vzbudil nám mocného spasitele z rodu 
Davida, svého služebníka, jak mluvil ústy svatých proroků od pradávna. V 
narození betlémského Dítěte Bůh naplnil slib, jenž byl dán před dlouhými tisíciletími 
a který napotom dával naději všem lidem, obzvláště potomkům věřícího Abraháma. 
Naději na příchod spasitele povzbuzovali dávní proroci. A pak po velmi dlouhém čase 
tato víra došla svého naplnění. Narodil se spasitel. Narodil se i nám. Bůh je věrný ve 
svých slibech, i když ... A to platí i dnes. A za to buď Bohu sláva. 

Kdybychom se místo Zachariáše zeptali nebeských poslů, co by nám sdělili o 
příčinách jejich Gloria? Oni věděli to, co ještě nevěděli pastýři, ani obyvatelé Betléma, 
ani mudrci z Východu, ale co už tušila dívka z Nazareta: že v onom bezmocném dítěti 
přichází Bůh mezi lidi. Gabriel ji přece řekl: Tvé dítě bude svaté a bude nazváno Syn 
Boží. A týž nebeský posel ujistil jejího životního partnera Josefa: To všechno se stalo, 
aby se splnilo, co řekl Hospodin ústy proroka: Hle, panna počne a porodí syna a 
dají mu jméno Immanuel – Bůh s námi. V jakém smyslu Bůh s námi? V tom, že ten, 
který byl od věčnosti důvěrným společníkem Hospodina, který spoluvytvořil svět, 
který byl spojnicí mezi nebem a padlým člověkem a který vyvedl Izrael z Egypta, že 
ten odložil všechnu slávu nebe a přijal úděl člověka, do něhož patřilo nejen narození 
ve chlévě. A tato pokora nejen na nás dodnes silně působí, protože překročila 
všechny myslitelné meze. Kniha Touha věků na str. 25 tuto skutečnost postihuje 
takto: Pro Syna Božího by bylo téměř nekonečným pokořením, kdyby vzal na sebe 
podobu člověka ještě v době, kdy žil Adam v ráji a byl prost hříchu. Ježíš však 
přijal lidskou podobu ve chvíli, kdy lidstvo bylo oslabeno hříchem, který na ně 
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působil tisíce let. Ale v onu svatou noc to lidé ještě nechápali, byla to pro ně příliš 
hluboká teologie, avšak nebeští poslové v určité míře ano. Byli silně osloveni 
velikostí tohoto okamžiku, jehož rozměr chápali z nebeské perspektivy. To byl důvod 
jejich Gloria. 

Čas plného pochopení pro pozemšťany teprve přijde. Musejí však být do něj uváděni. 
Nejdříve jim andělé pomůžou s identifikací právě narozeného krále: Naleznete ho 
v zastrčeném chlévě v nedalekém Betlémě a bude ležet ve žlabu pro zvířata. Andělé 
totiž věděli, že obyvatelé Betléma již projevili nedostatek dobré vůle a neposkytli 
prostému venkovanu s galilejským dialektem ubytování, které by nabídlo jeho ženě 
trochu soukromí v její nadcházející těžké hodince. Nejen že neprokázali dostatek 
ochoty pomoci těmto obyčejným poutníkům v jejich naléhavé situaci, ale také 
nerozpoznali, že tento pár ještě v tu noc bude hrát jednu z hlavních rolí svatých dějin. 
Odmítnutí našli své soukromí v málo ctihodném prostoru, jenž neodpovídal statusu 
narozeného Dítěte. Jako by se zde opakovala Izajášova slova: Vůl zná svého 
hospodáře, osel svého pána, mne však Izrael nezná, můj lid je nechápavý. Hodně 
lidských očí se dívá nedbale, po povrchu věcí a ne srdcem. Jak často lidé odmítají 
velkou Boží příležitost, zúčastnit se vření svatých dějin, protože k nim přichází ve 
velmi prostém hávu! Bože, dávej nám, jako jsi dal betlémským pastýřům, oči naděje 
a víry, které se budou dívat srdcem. 

Nyní pokročíme k druhé části andělského zpěvu nad betlémskými pastvinami. Tato 
část se však zřídka nachází na vánočních betlémech. Jak zní? Na zemi pokoj mezi 
lidmi. Bůh v nich má zalíbení. 

Zde některé z nás ekumenický text překvapuje. V mysli totiž máme uloženo 
nejrozšířenější znění, které vychází z latiny: Na zemi pokoj lidem dobré vůle (et in 
terra pax hominibus bonae voluntatis). Nad to ti, kteří čtou Kralickou, teď upozorňují 
– my se lišíme od obou překladů, my máme: Na zemi pokoj, lidem dobrá vůle. To 
není jeden adresát jako v ekumenickém a latinském znění, ale dva: země a lidé. 
Prvnímu adresátovi andělé přejí pokoj a druhému dobrou vůli.  

My jsme své uvažování nad andělským chvalozpěvem založili na ekumenické bibli. 
Jak se v tom tedy zorientovat? Poměrně jednoduše; podívejme se do původního 
řeckého textu. Ten zní: Na zemi pokoj lidem dobré vůle, s tím, že výraz lidem také 
můžeme překládat v lidech nebo mezi lidmi a dobrou vůli jako zalíbení nebo 
blahovůli. To ovšem není vše. Moderní překlady na základě hlubších teologických 
souvislostí velmi často chápou onu dobrou vůli, zalíbení či blahovůli jako něco, co 
projevuje Bůh vůči člověku a ne, co má projevit člověk. Proto náš text překládají např. 
takto: Na zemi pokoj lidem Božího zalíbení, nebo Na zemi lidem pokoj, protože 
v nich má Bůh zalíbení, nebo jak to má ekumenická bible. A teď je čas se nad těmito 
andělskými slovy zastavit. 

Naprosto první z lidí, kteří slyšeli andělské jásání, byli pastýři. My dnes máme 
k pastýřům vstřícný poměr, v naší mysli mají spíše poetickou aureolu, ovšem tehdy 
se na ně lidé dívali jako na příslušníky nízké vrstvy společnosti. Jak podivuhodné je 
Boží jednání! Nejdůležitější novinku dlouhých tisíciletí, kterou nebe sděluje lidem, 
nejdříve slyší prostí pastýři, zástupci těch, které nazýváme ubožáci. Scéna 
z betlémských pahorků lidem říká: Bůh nepřehlíží chudé! Oni se významně účastní 
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Božího dění na světě. Nejsou však protěžovaní na úkor těch, kteří se nacházejí na 
druhém pólu společenského žebříčku. Bůh není Bohem jen prostých. On je Bohem 
všech lidí. Bylo by dobré si uvědomit, že v tuto svatou noc někde v Mezopotámii se 
rozhodovalo několik myslitelů, které také nazýváme mudrci od Východu, že svoje 
přesvědčení, které získali pozorováním Boží hvězdné oblohy, totiž, že se má narodit 
král Židů, že toto přesvědčení si ověří na vlastní oči v Judsku. Prostým pastýřům Bůh 
promluvil přímo, vzdělaným a bohatým myslitelům skrze řeč oblohy. Bůh 
komunikuje se všemi vrstvami. 

Andělé lidem na zemi přejí pokoj. Biblický pokoj je mnohovrstevnatý pojem. 
Označuje mír mezi lidmi a národy, znamená harmonický vztah s Bohem, popisuje 
soulad člověka s přírodou a charakterizuje dokonalý život, který nezná bídu, nemoc, 
útlak a odcizení. To je biblický pokoj. 

Ježíš se narodil za císaře Augusta, jehož římští básníci označovali za spasitele, jenž 
nastoluje nový věk, dobu míru. Možná že někteří z vás navštívili v Římě 
pamětihodnost, která se nazývá Ara pacis, Oltář míru. Ten zbudoval římský senát 
v roce 9 před Kr. císaři Augustovi na památku jeho vítězného tažení do Hispánie a 
Gálie. To zbavilo Řím vnějších nepřátel a nastolilo údobí pokoje – Pax Romana. 
Římský historik o této době píše: Po letech zmatků pole byla opět obdělávána, 
bohové uctíváni, lidé se těšili klidu a míru a byli si jisti držbou vlastního majetku. 
Ovšem Boží pokoj z nabídky andělů je jiný. Není jen pro jednu říši, není jen na 250 
let, jak to bylo v případě Říma, není jen pro omezenou vrstvu šťastlivců – je pro 
všechny, je naplněním neomezeného významu biblického slova pokoj. Je naplněním 
naděje, kterou zrodila Boží slova z ráje. A tato naděje je skryta v srdcích všech lidí, 
kteří očekávali, a ještě očekávají zásadní změnu v lidské historii. Ta jedna důležitá již 
nastala, jak ohlašuje andělské Dnes se vám narodil Spasitel. 

V týdnu jsem si na You-Tube znovu pustil závěrečný sbor z muzikálu Les Miserables. 
Hudba je to mimořádná a slova pozoruhodná. Dovolte, abych vám je připomněl: Slyš 
tu píseň zástupů/ze slzavého údolí, /chceme tady žít, /už máme bídy dost/i běd 
a svévolí. /Víme jen, že přijde den, /kdy sbohem dáme temnotám, /s monarchy 
zúčtujeme/a svoboda přijde k nám. Tato slova vyjadřují naději, kterou 
vyprovokoval útlak a mizérie vyděděnců Paříže roku 1830. Jenže tito zoufalci viděli 
řešení v barikádách a ve svržení monarchů. Při každém dějinném zlomu lidé mají 
očekávání, že teď to bude lepší, že teď se to konečně zdaří. Při revolucích, při volbách. 
O třicet let později od andělského Gloria Člověk z Betléma řekl: Dávám vám jiný 
pokoj, než slibuje svět. Tento pokoj zvěstovali andělé! Věřte, je jiný! 

Teď naši pozornost připoutá druhá myšlenka andělského přání lidem, která zní: Bůh 
v nich má zalíbení. Před chvílí jsme zjistili, že teologické souvislosti doporučují 
v oné dobré vůli či zalíbení či blahovůli vidět postoj Boha a ne člověka. Tím 
nechceme říct, že v běžném životě lidé nepotřebují mít dobrou vůli. Naopak, 
křesťané by měli být ozdobeni touto ctností, ať ji nazveme jakkoli: vstřícnost, 
nekonfliktnost, ochota jednat, opak neoblomnosti, vůle projevovat přízeň a 
tolerantnost... 

Evangelium nás však učí, že nic, žádné skutky, žádné ctnosti nejsou podmínkou pro 
přijetí Božího pokoje. Boží pokoj, který zvěstují andělé nad betlémskými pastvinami, 
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je nabízen bez nějakých předběžných podmínek všem lidem, kteří po něm zatouží. 
Boží pokoj je jako vzduch a jako světlo – volně přístupný všem. Proč? Protože Bůh 
má v lidech zalíbení. To je vlastně leitmotiv Nového zákona. Bůh miluje lidi. 
Všechny bez rozdílu. Na zvýraznění této myšlenky si dal Lukáš opravdu záležet. On 
ve svém evangeliu nepřehlíží různé lidičky: rybáře, rabíny, vojáky, ženy, nemocné, 
děti, starce, představené synagog, politiky, cizince, Samařany, Syřany, hříšnou 
spodinu společnosti, chudé, týnejdžry, vzdělance. Ty všechny Bůh v Kristu přijímá 
takové, jací jsou, aby je pozval do svého podivuhodného přátelství, aby je proměnil 
svojí láskou a na konci věků, při Kristově druhém příchodu, je vzal do plné slávy 
svého království. 

Když pastýři poprvé uviděli Dítě v jeslích, radovali se z jeho narození a tuto novinu 
šířili lidem kolem sebe. Tak se zaplnil prostor před jesličkami různými postavami. 
Zde musím říct jednu skutečnost, která je velmi málo známá. Protože pastýři při 
svém pobývání v přírodě nedbali, a také sotva mohli dbát, na různá rabínská 
nařízení, a protože na pastvinách vedli drsný způsob života a přilepila se na ně 
nemilá pověst jakožto lupičů, vykoledovali si u farizeů opovržení, které vedlo k tomu, 
že jejich svědectví bylo u soudu neplatné. (Toseftha Sanhedrin, V,5.) Tito svědci bez 
důvěry soudu byli nositeli radostného svědectví nejvyšší důležitosti. Jak 
podivuhodný je Bůh! Jak jeho činy převracejí lidské úmysly! Na to zřejmě narážela 
Maria ve svém Magnificatu (Lk 1,51-53): Rozptýlil ty, kdo v srdci smýšlejí pyšně, 
vladaře svrhl s trůnu a ponížené povýšil, hladové nasytil dobrými věcmi a bohaté 
poslal pryč s prázdnou. Nehodnověrným pastýřům dal Bůh důvěru, aby jako první 
zvěstovali úžasnou zprávu o narození Spasitele. I nás Bůh vysílá svědčit o radostné  
zprávě, jako vyslal „nekompetentní“ pastýře z betlémských pahorků. Sama podstata 
evangelia nám k tomuto poslání poskytne sílu. 

Nicméně, dnes sláva Božích spasitelných činů je ještě zářivější než o svaté noci. Od té 
doby se betlémské Dítě stalo Mužem Golgoty. Radujme se dnes ze záře, která svými 
prvními paprsky osvítila betlémskou krajinu. Připojme se k andělskému: Sláva na 
výsostech Bohu a přijměme pokoj od Boha, který má v lidech zalíbení. 
 

Amen. 
   
   

I JÁ BUDU VYPRAVOVAT O TVÉ VELIKOSTI 
Kázání bylo prosloveno 25. února 2017. 

 

Text ke čtení: Ž 145,1-9   Písně: 287, 11, 249,283 

Chvalozpěv Davidův. Po všechny dny ti chci dobrořečit a tvé jméno chválit 
navěky a navždy. Veliký je Hospodin, nejvyšší chvály hodný, jeho velikost 
nelze vyzpytovat. Všechna pokolení chválí tvoje skutky zpěvem, hlásají tvé 
bohatýrské činy. Tvoje velebnost je důstojná a slavná, chci přemýšlet o tvých 
divuplných dílech. Všichni budou mluvit o tvých mocných, bázeň 
vzbuzujících skutcích, i já budu vypravovat o tvé velikosti.  Budou š ířit vše, 
co připomíná tvoji velkou dobrotivost, budou jásat, jak jsi spravedlivý. 
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Hospodin je milostivý, plný slitování, shovívavý a nesmírně milosrdný. 
Hospodin je ke všem dobrotivý, nade vším, co učinil, se slitovává.  

Před rokem na konci ledna mě manželka přitlačila, abych se konečně zbavil krabic a 
jejich obsahu, krabic, které nám zbyly od minulého stěhování a v naší sklepní kóji 
zabíraly značně místa. Víte, po devátém stěhování už poněkud rezignujete na tempo 
zabydlování. Ne tak minulý rok moje manželka. A tak se stalo, že jsme pracně 
stěhovali banánovky ze sklepa do bytu. Již nad druhou otevřenou krabicí jsem si 
uvědomil svoji bláhovost, že všechno v krabicích má svoji hodnotu a všechno se bude 
v budoucnosti nějak hodit. Za toto rychlé poznání zřejmě mohlo i to, že jsem byl 
zeslaben přestálou nemocí, takže jsem nemohl úspěšně odolávat tlaku manželky. 
Nicméně přiznávám, že i já jsem brzy shledal, že většina věcí už dávno měla skončit 
v kontejneru. A tak jsem probíral obsah krabic a odnášel jej do tříděného odpadu. 
Přece však mezi zbytnými věcmi jsem nalezl i skutečné skvosty a některé z nich měly 
i značnou citovou hodnotu. Víte, celé to třídění bylo činností, kterou bych přirovnal 
k listování v albu předmětů a k jakémusi bilancování. S věcmi se mi vybavovaly 
souvislosti a při tom jsem pociťoval něco mimořádného. Teď bych rád zmínil tři věci, 
které jsem nevyhodil, protože mi připomněly situace a hodnoty, na které bych nerad 
kdy zapomenul. Takto chci také vypravovat o Boží velikosti, jako žalmista v úvodním 
čtení z bible. Chci vyslovit své Haleluja pomocí příběhů tří věcí ze stěhovacích krabic.   

První věcí je tato bible. 

Pěkně si odpočívala mezi ostatními odloženými biblemi. Je však pro mě něčím 
mimořádně vzácným. Byla to má první bible, která nebyla z druhé ruky, jak to bylo 
jinak obvyklé v padesátých a šedesátých letech minulého století. Její mimořádnost je 
však v něčem jiném. Je to bible, kterou mi daroval můj kazatel, br. Kvintus, při 
příležitosti křtu. Na konci minulého roku tomu bylo neuvěřitelných padesát let. Tato 
bible mi připomíná jedno z nejdůležitějších rozhodnutí mého života. I když jsem 
spolu s ostatními lidmi vzpomínal na jiná významná jubilea, toto výročí bylo pro mne 
nejvýznamnější. Ano, vzpomněl jsem na 500 let od začátku reformace, která 
znovuobjevila úžasnou Boží milost. Ano, vzpomněl jsem na smutné stoleté výročí od 
krvavé říjnové revoluce a děsivého pokusu nastolit ve světě spravedlivější řád. 
Vzpomněl jsem i na další významné události, ale nad tím vším ční výročí mého křtu.  

Nad znovunalezenou biblí jsem si položil dosti razantní otázku: Učinil bys znovu 
tento krok? V té zvláštní chvíli jsem nemusel pro nikoho hrát divadlo, nemusel jsem 
odpovídat „na kameru“, otázka byla jen pro mé nitro, a proto vyžadovala férovou 
odpověď. Nenašel jsem důvod, proč bych měl říct NE. Zcela spontánně jsem 
odpověděl: ANO! Mé ANO nebylo obratně maskované doznání, že nemám odvahu 
připustit, že jsem se před padesáti lety mýlil a že bych dnes volil jinak. Mé ANO bylo 
skutečné ANO. Bůh mi dal totiž zakusit nejen moc obrácení na počátku, ale také 
později silnou vnitřní přesvědčenost, že mne v životě vede. Teď vám to prozrazuji, a 
to s pokorným srdcem a pro slávu Boží. Nelituji svého křtu. 

Vzpomínám, že můj křest byl na prvním místě mé upřímné ANO na Ježíšovo pozvání, 
abych ho přijal do svého života cele a bez výhrad. Asi bych to měl dovysvětlit. Můj 
život byl již od útlého dětství ovlivňován náboženstvím. Měl jsem své místo v dětské 
školce a měl jsem také své místo v mládeži. V nejmenším jsem nepochyboval o tom, 
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že mě má Bůh rád a že Ježíš je mým Spasitelem. Hřál jsem se u ohně víry, ale 
neodvažoval jsem se vzít na sebe závazek víry. Obával jsem se velikosti Božího 
očekávání ode mne a také mého případného selhání. Abych nemluvil abstraktně, 
především jsem se obával těžkostí se zachováváním soboty. A tato má rozpakující se 
víra se přerodila v dospělou víru, když jsem v 19 letech při přemýšlení o svém 
budoucím životě ucítil ve své mysli naléhavé nutkání, abych řekl Bohu své 
bezvýhradné ano, a já jsem to tenkrát bez rozpaků udělal. Toto mé ANO 
neznamenalo, už se už cítím schopný nést „Ježíšovo břemeno“, ale že nehledě na své 
obavy se chci cele a bezvýhradně připojit k Ježíši. Najednou v mém zorném poli 
nebyla má nedostatečnost a moje neschopnost, ale jen Ten, který mě k sobě zval. 
S ním se nemusel obávat ničeho v budoucnosti – a to byly přede mnou dva roky 
vojenské služby, které si koledovaly o velké problémy! Mé ANO bylo jakýmsi skokem 
do tmy, v níž moje zralejší víra viděla Boží náruč. Dodnes vím, kde se to stalo a jak se 
to stalo. To, co jsem teď řekl, může znít jako laciné fráze či neférové floskule. Ale nad 
svou biblí, kterou jsem vytáhl z krabice, jsem si znovu uvědomil, že ty nejdůležitější 
věci v životě znějí jednoduše a prostě, takřka lacině. Křtem říkáš Ježíši ANO a 
nemusíš se ničeho obávat. Děkuji dnes Bohu za toto tehdejší poznání, které také 
utvrdila moje zkušenost s Bohem během vojenské služby. 

Dovolte mi, prosím, ještě malý dovětek. Padesát let od křtu chci také Boha chválit za 
ty, kteří osvěcovali moji cestu k Němu. Na prvním místě chci zmínit maminku, pak 
lidi ze sboru a také kazatele. Dnes to také říkám za ty, kteří nemohou  vystoupit na 
toto místo a sdělit něco podobného všem nám. 

Dovolte, abych v této chvíli také připomněl, že v celé mé životní cestě hrála důležitou 
roli bible, protože představuje specifický způsob setkávání člověka s Bohem. To je 
patrné na této bibli a na příběhu mých biblí, ať už jsou v krabicích, nebo v knihovně 
či na pracovním stole.  

V mém životě bible hrály několik rolí. Už jsem zmínil památnou bibli, která mi 
připomíná křest a příběh obrácení. Jiná památečná bible nám připomíná naši svatbu 
a principy, na kterých jsme se snažili budovat naše manželství. A jiné památné bible 
zase připomínají cosi jiného. Některé jsou běžné, jako tato, jiné se honosí 
mistrovským vazačským provedením. Všechny jsou mementy důležitých mezníků 
v životě, které jsem prožíval s Bohem a lidmi. Mimo to jsem měl řadu studijních biblí, 
které jsem musel postupně odkládat pro jejich opotřebovanost. Ty jsou cévním 
systémem mého vztahu k Bohu. Jsou podtrhané, často barevně, s hojnými vpisky a 
spojnicemi, osahané či s devastovanou vazbou a mají stopy slz. Zvláštní kategorii 
představují české překlady bible. I když jsem byl odkojen a vychován kralickým 
překladem, vždy jsem vítal i jiné překladové verze. A děkuji za ně Bohu; také proto, 
že představují slávu biblistiky jednoho nepočetného národa. Pak to jsou cizojazyčné 
bible v mrtvých i živých jazycích. A dále to je, nevím, jak bych to vyjádřil, bible na 
stupínek. Je to bible, která je oddělená k tomuto zvláštnímu účelu. A na konec je to 
bible se zvláštními právy na moje srdce – Slovo na cestu. Patřím totiž k těm, kteří 
stáli u jejího zrodu. Z toho vidíte, že bible hrály a hrají důležité role v mém životě a 
v mé službě. Každá má svůj příběh, ale za nejdůležitější považuji studijní bible, 
protože představují nejintimnější a nejpravidelnější způsob mého setkávání 
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s Bohem. Jsem přesvědčen, že životodárné studium bible s modlitbou dodává 
našemu křesťanství ryzost a pravost. 

Z toho, co jsem teď řekl, neusuzujte, že počet biblí v knihovně a jejich 
opotřebovanost jsou automaticky důkazem, že křesťan má živý a zdravý vztah 
s Bohem. Nikoli. Ten se zakládá na něčem jiném, jak víte. Ovšem vy také víte, že mé 
vypravování o bibli ke křtu a příběhu mého obrácení, má být jedním řádkem 
osobního žalmu o Boží velikosti. 

Teď se znovu vrátím ke krabicím z našeho sklepa. Druhá věc, která mě nanovo velmi 
silně oslovila,  

byl tento zelený sešit. 

Je to kuriozita, s kterou se tak často nesetkáte. Datuje se z podzimu 1970. Čím je tento 
sešit tak mimořádný? Tehdy, v roce 1970, jsem byl na teologických studiích na naší 
škole v Collonges ve Francii. Mezi přednáškami, které jsem měl tehdy absolvovat, se 
nacházel i výklad knih Daniel a Zjevení. K tomuto předmětu jsme měli za úkol 
studovat specielní literaturu, k níž patřila i drobnější knížka – skutečný klenot z pera 
adventistického teologa br. Alfréda Vauchera. Žel tato knížečka už byla rozebraná a 
nacházela se jen v knihovně. A já jsem si tenkrát posteskl, že bych tuto mimořádnou 
písemnost měl rád ve své knihovně doma v Československu. Stalo se tak při úklidu 
ve školní prodejně knih a dalších školních pomůcek, kde jsem vykonával povinnou 
studentskou práci. Netušil jsem, že jeden pár uší slyšel můj postesk jinak než jako 
informaci. To jsem se dověděl až asi za dva měsíce. Jedna milá postarší sestra, která 
vedla onu školní prodejnu knih, mně věnovala bez fanfár tento sešit. Je to 190 stran 
úhledně ručně psaného textu právě té vzácné Vaucherovy knížečky. Tento sešit je 
neuvěřitelným svědectvím o vnímavosti a o obětavosti.  

Touto zmínkou chci Bohu vzdát chválu za všechny sestry a bratry, kteří projevili a 
stále projevují obdobné postoje. Osvoboďme na chvíli z krabic zapomnění početná 
svědectví o nevykalkulované obětavosti. Kde kolem sebe můžeme narazit na jiné 
takovéto sešity? 

Například zdi smíchovské modlitebny jsou více jak třicetiletým mementem nebývalé 
nezištnosti stovek bratrů a sester. Svědčí o jejich finanční obětavosti a o jejich 
nesobecké praktické službě. To se týká všech věkových kategorií, obou pohlaví, 
Pražanů i Nepražanů. Ti všichni to nedělali pro fanfáry, ale pro Boha. Zase to zní jako 
podezřelé klišé. Ale není tomu tak. Ti všichni to dělali s nadšením a opravdu bez 
nároku potlesk lidí.  

Chtěl bych teď upozornit, že existují někteří, kteří dali Bohu skutečně velkou oběť. 
Znám několik takových příběhů. To neplatí jen o stavitelích kterékoliv modlitebny, 
ale i o všech ostatních, kteří kdy byli vnímaví k potřebám církve a lidí kolem sebe a 
obětovali značné hodnoty, takže na sebe vložili nesmírně těžké břemeno. Víte, někdy 
o nich platí to, co o Marii z Magdaly, že jejich vnímavost a obětavost bude stále 
provázet zvěst evangelia po světě a bude se o tom mluvit. A někdy žel o nich platí to, 
co o chudé vdově: dali všechno, co měli, ale ti kolem byli slepí a necitliví k jejich 
motivům a činům. Proto se o nich nemluví nebo mluví nepravdivě. Ale Ježíš o nich ví, 
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jako věděl o velikosti daru mediálně nezajímavé vdovy. Proto na ně upozorňuji právě 
dnes, a to k Boží chvále, jako další řádek žalmu o Boží velikosti. 

Na konec zastavení u zeleného sešitu chci říci, že existují i nemateriální pomníčky 
vnímavosti a obětavosti. I když si na památku uchováváme vysvědčení z dětské 
školky, fotografie z různých sborových akcí, knihu připomínající křest, i když nám 
na památku zbyla jizva z táboru Pathfinderu, uklizený byt péčí bratrů a sester, jsou 
tu také nemateriální stopy vnímavosti a služby: různě silná pouta přátelství, láska ke 
zpěvu a hudbě, užitek ze sborových bohoslužeb prostřednictvím internetových 
přenosů, nadšení pro Boha skrze rozmanitou službu volených i nevolených 
služebníků. Zvláště o těchto skutečnostech je dobré mluvit a budovat kvůli nim 
pomníky chvály pro Boha. Tito obětaví lidé sami o tom mluvit nebudou, protože se 
drží Ježíšova slova: Když prokazuješ dobrodiní, čiň to nenápadně. Stejně Bůh vidí i to, 
co se koná v utajení. (Mt 6,3) Tito lidé rozhodně mají svůj zelený sešit v nebeské 
krabici a mají také právo na náš pomníček vděku. I ti jsou dnes kolem nás. 

Teď se opět vrátím ke krabicím z našeho sklepa. Třetí věc, která mě znovu velmi silně 
oslovila, ležela skrytá ve štosech administrativních dokumentů. Mezi dopisy, 
agendami různých grémií, mezi zprávami, rozbory, usneseními a čím vším byl 
zasunutý 

dopis jednoho výboru sboru jakémusi bratrovi. 

Když jsem ten dopis znovu pročítal, dýchl na mne pozoruhodným duchem. Čtu 
z něho: Milý bratře, s lítostí jsme vyslechli Tvůj dopis, ve kterém jsi nám oznámil 
své rozhodnutí ukončit členství v církvi. Je nám líto nejen toho, že opouštíš řady 
církve, ale především, že prožíváš velké životní starosti. Jsme rádi, že nás 
ujišťuješ, že ukončením členství v církvi nechceš ukončit svůj vztah k Bohu a 
k našemu sboru. Budeme na Tebe myslet na našich modlitbách a prosit, aby Tě 
Pán Bůh provázel a pomáhal Ti. Ujišťujeme Tě, že Tě všichni máme rádi a kdykoli 
přijdeš do našeho sboru, budeš srdečně vítán. Pokud bys viděl, že Ti někdo z nás 
může nějak pomoci, neostýchej se na nás obrátit. Ve svém dopise píšeš, že 
k Tvému rozhodnutí nepřispěl náš sbor ani žádný jeho člen. Jsme rádi, že to takto 
vidíš, přesto Tě však chceme požádat o odpuštění, pokud jsme se někdy 
nezachovali vůči Tobě správně nebo naopak neudělali něco, co jsi od nás 
očekával. Současně Ti také chceme poděkovat za Tvůj přínos pro náš sbor. Tvoji 
bratři a sestry toho a toho sboru. 

Ano, z tohoto dopisu dýchá pozoruhodná atmosféra. Chci pominout onu smutnou 
skutečnost, že se někdo rozhodl opustit naše řady. To nás vždy hluboce mrzí. Chci se 
všimnout postoje výboru sboru. Vyzařuje z něho Ježíšův laskavý duch. Nenašli 
bychom v něm ani stopu něčeho na způsob: V zákoně nám Mojžíš přikázal takové 
kamenovat nebo Pane, máme přivolat oheň s nebe, aby je zahubil, jak to učinil 
Eliáš? Je tam naopak něco jiného!   

Ano, Kristův následovník staví mosty mezi lidmi, nepráskne dveřmi v krizových 
situacích a dovede přiznat i svá selhání. Vně za nebeskou bránou budou mraky 
takzvaných spravedlivých, kteří ve svých modlitbách žehnali Boha slovy Bože, 
děkujeme ti, že nejsme jako ostatní lidé, a neprosili Odpusť nám, protože i my 
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jsme hříšní. A kdyby hypoteticky stihla mé krabice pohroma a mělo se z nich 
zachovat něco, co by mělo vypovídací hodnotu o tom, jací byli mí bratři a sestry ve 
sborech a jejich výborech, rozhodně bych si přál, aby se zachovaly dokumenty jako 
tento dopis. Byly by dokladem toho, že naše křesťanství ovládá Ježíšův duch. Tento 
Ježíšův duch není zbabělost, která se vyhýbá nazvat věci pravým jménem, ale je to 
schopnost citlivě předkládat pravdu o situaci tak, aby se stala pozváním k řešení 
podle evangelia, a ne zamknutím pancéřových dveří z farizejské horlivosti pro 
spravedlnost. Nález onoho dopisu mi udělal radost. S takovými bratry a sestrami chci 
chodit do jedné církve. Za takové bratry a sestry chci dnes Bohu poděkovat. 

Co říci na závěr? Na začátku jsem řekl, že po devátém stěhování už poněkud 
rezignujeme na tempo zabydlování. Nevím, kolikrát se ještě budu stěhovat. Manželka 
říká, že už nikdy, samozřejmě kromě toho velikého stěhování na předělu časnosti a 
věčnosti. A až se budeme zabydlovat v tom, co pro nás připravuje náš Spasitel, 
nebudeme muset vybalovat krabice, které by nám přidělávaly trápení. Takové tam 
totiž nebudou. Ale budou tam krabice pozitivních vzpomínek, takových, o kterých 
např. vyprávěly předměty z mých banánovek ze sklepa. Znovu Bohu vzdám chválu 
za cestu víry a za její důležité momenty jako byly obrácení a křest, jako byly tiché 
chvíle setkávání s Bohem nad biblí, znovu poděkuji za vnímavé a obětavé bratry a 
sestry z církve, kteří nad to vykazovali opravdového Ježíšova ducha. Těším se na to 
nebeské zabydlování a otevírání krabic. Znovu budeme jako žalmista vypravovat o 
Boží velikosti. 

Amen. 
 
 

EVANGELIUM BONMOTU O CEZENÍ KOMÁRA 
Kázání bylo prosloveno 21. září 2013. 

 

Mt 23,1.2.23.24: Tehdy Ježíš mluvil k zástupům i k svým učedníkům: „Na stolici 
Mojžíšově zasedli zákonici a farizeové. Běda vám, zákonici a farizeové, pokrytci! 
Odevzdáváte desátky z máty, kopru a kmínu, a nedbáte na to, co je v Zákoně 
důležitější: právo, milosrdenství a věrnost. Toto bylo třeba činit, a to ostatní 
nezanedbávat. Slepí vůdcové, cedíte komára, ale velblouda spolknete!  

 

Dnešní text nabízí velmi otevřená Ježíšova slova k horlivým věřícím tehdejší doby – 
k zákoníkům a farizeům. Žel, původní význam pojmenování těchto zanícených lidí je 
už dnes velmi zasunut. Když tehdejší člověk uslyšel slovo zákoník, rozuměl tomu 
pozitivně: znalec Božích ustanovení nebo ten, který si podle prvního žalmu oblíbil 
Hospodinův zákon a rozjímá nad ním dnem i nocí. A když tehdejší člověk slyšel 
označení farizeus, také to chápal kladně: ten, který bere vážně Boží požadavek 
oddělit se od všeho, co poskvrňuje. To je původně velmi příznivé pojmenování, 
žádný stín záslužnictví, hnidopišského kriticizmu druhých nebo pokrytectví! A 
přesto Ježíšova slova vyznívají tvrdě, takřka nemilosrdně. Dnes je chceme chápat tak, 
jak mají být chápána, jako slova hledající spásné lásky. Proto jsem také svoji 
promluvu nazval evangelium bonmotu o cezení komára.  
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Řekl jsem, že text přináší otevřená slova na adresu zákoníků a farizeů. Toto sdělení 
ještě musím doplnit. Podle prvních slov třiadvacáté kapitoly Ježíš tehdy mluvil 
k zástupům a učedníkům. Bylo to v úterý týdne utrpení, v den, kdy naposled veřejně 
učil lidi. Ježíš dospěl k rozhodnutí, že nastal čas, aby na místě, kde Boží mužové 
přinášeli svá vrcholně závažná poselství, tedy uvnitř chrámu, aby pronesl 
jednoznačné a překvapivě nezaobalené slovo o zákonících a farizeích. Mělo otevřít 
oči především běžným členům Hospodinova lidu. Mělo obzvláště posloužit těm, kdo 
vzhlíželi k těmto duchovním vůdcům jako k Mojžíšovi. Poučme se i my dnes z těchto 
otevřených Ježíšových slov a chápejme je jako evangelium bonmotu o cezení komára, 
a to pro nás všechny, kteří chceme Ježíšovo evangelium následovat. 

V čem je podle Ježíše hlavní problém náboženství zákoníků a farizeů? 

Ježíš jim neupírá horlivost a obětavost: Obcházíte moře i zemi, abyste získali jednoho 
novověrce (v. 15). Je tu však řada znepokojivých ALE. Třiadvacátá kapitola přináší 
několik Ježíšových postřehů o jejich víře a o jejich praktickém životě.  

Nejdříve Ježíš odhaluje, že jejich horlivě zbožné chování, které mnozí brali jako 
příklad hodný následování, je nezřídka velmi rafinovaným projevem duchovní 
pýchy, někdy svědectvím o prospěchářství a hrabivosti a mnohokrát projevem 
duchovní slepoty. Nosí nápadné modlitební řemínky a okatě se hlásí svými třásněmi 
ke svému judaismu (23,5). Dále, pod záminkou dlouhých modliteb vyjídají domy 
vdov (v. 14), nadto tvrdí, že přísaha při chrámu a jeho oltáři nic neznamená a že se 
musí přísahat při chrámovém zlatu nebo při předkládané oběti (v. 16.18). Jindy Ježíš 
říká, že se modlí na takových místech, aby byli viděni od lidí (8,5), a když prokazují 
dobrodiní, hledají slávu u lidí (8,2). Dále Ježíš uvnitř chrámu říká, že někdy tito 
duchovní vůdcové přiznají barvu a nechají se oslovovat tehdy ceněným Mistře-Rabi 
a Otče (23,8.9) a rádi si sedají na přední místa při hostinách a v synagogách (v. 6). 
Jindy si sympatie získávají tím, že budují náhrobky prorokům a památníky 
spravedlivým (v. 29). Jejich duchovní slepota spočívá v tom, že se svědomitě starají 
o to, aby „nespolkli i to nepatrné nečisté zvíře – komára“, a přitom přehlížejí, nebo 
v lepším případě si neuvědomují, že „polykají velblouda“, nečisté zvíře, jež je váhově 
dvěstěmilionkrát větší než komár; že honbou za málo podstatnými detaily 
prošvihnou to, co je před Bohem mnohem důležitější: právo, milosrdenství a 
věrnost. Ale dnes jsme sem nepřišli proto, abychom se dověděli něco o lidech, kteří 
žili před dvěma tisíci lety, nýbrž abychom uslyšeli Ježíšovo slovo pro nás. 

Kdo si všiml na konci videomateriálu pro sobotní školu tohoto týdne oné velmi 
sugestivní otázky: Je Církev adventistů sedmého dne reformující se církev?  
Důležitá otázka! Chválím odvahu autorů tohoto materiálu, že se nebáli položit 
otázku, která staví pod lupu náboženství naší rodiny víry. Odvážíte se o ní přemýšlet 
i vy? Těm, kdo si myslí, že otázka je dokonce nepatřičná, chci přečíst několik řádků 
z kázání br. Matta Burdetta, které zaznělo před 4 týdny u příležitosti 50. výročí 
pochodu za lidská práva na Washington. Tento bratr snědší barvy řekl: „Chci se 
vsadit, že každý v tomto sále má velmi vysoké mínění o Martinu Lutheru Kingovi a 
cení si toho, čeho on a bezpočetní aktivisté na poli lidských práv čeho v této zemi 
dosáhli. Chtěl bych však také připomenout, že Církev adventistů sedmého dne před 
padesáti lety nechtěla mít nic společného s hnutím za lidská práva. Zatímco tito 
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aktivisté vzali na sebe nepříjemnosti usilování o svobodu a vystavovali se ublížení na 
zdraví, když se např. chtěli posadit do restaurace pro bílé, Církev adventistů 
sedmého dne stále konala své bohoslužby každou sobotu, stále se zdržovala jedení 
nečistého masa a pití alkoholu, stále kázala o vydání nedělního zákona a o katolické 
církvi, stále určovala totožnost všech různých šelem z knihy Daniel a Zjevení a stále 
se považovala za Boží církev zbytku (ostatku) v době konce, a přitom v jídelně na 
Generální konferenci panovala rasová segregace a existovala „černá a bílá“ sdružení. 
Tehdy církev byla více zaujata myšlenkou oddělení církve od státu než těžkým 
údělem chudých a utlačovaných… A my se dnes urputně dohadujeme, zda je 
přesnější překlad bible King James Version nebo New International Version, a zdali 
je vhodné, aby děti jezdily v sobotu na kole… Dnes jsme vy i já ve vážné krizi a říkám 
to dnes proto, abychom si uvědomili, že kdyby dnes Ježíš navštívil naši církev, že by 
ne vždy rozpoznal v jejím poselství to své. Některé postoje, které my dnes hájíme, on 
nezastával, a proti čemu se stavíme dnes, to není to, proti čemu se stavěl on.“ 
(předneseno 24. 8. 2013 ve sboru Hightstown v New Jersey) Otevřená slova, jako ta 
Ježíšova! Není z těchto slov br. Burdetta cítit opravdový zápas o to, co je v Zákoně 
důležitější? Ježíš říká: Je to právo, milosrdenství a věrnost. Materiál pro sobotní 
školu se ptal: Je Církev adventistů sedmého dne reformující se církev? Asi 
bychom neměli odpovídat za někoho, kdo je tisíce kilometrů daleko. Důležitější je 
odpovědět si za sebe, za svůj sbor a za rodinu víry v naší vlasti. Mějme odvahu 
připustit, kolik smutných tragédií bylo způsobeno nemilosrdnými „cediči komárů“, 
kolik existuje osleplých adventistů, kteří dobrovolně na sebe vzali břemena, která 
činí z následování Ježíše traumatizující kříž a která vůbec nejsou od Ježíše, a jak 
„cediči komárů“ pravidelně prohrávají v kategorii „velbloudů“; namyšlenější, 
arogantnější, nelaskavější hlídače kvality vašeho náboženství byste sotva hledali. 

Vraťme se zpět dovnitř chrámu a do situace, kdy Ježíš hovoří o respektovaných 
náboženských vůdcích. Jejich významná chyba je, že vytvářejí náboženství předpisů, 
které se stává nesmyslným břemenem pro lidi. Nakládají na lidi závazky, které 
nejsou vůbec zmíněny v Tóře a které zaštiťují tradicí otců. Vzpomeňte si například 
na nařízení o umývání rukou před jídlem a na dva půsty během týdne. Soustava 
různých nařízení nakonec nabídla 613 přikázání a z toho 39 zákazů jen pro sobotu. 
V Ježíšově době bylo různých příkazů ještě více. Pro oživení naší paměti vzpomenu 
„znamenité“ kodifikované sobotní zákazy: bylo a do dnes je zakázáno napsat dvě 
písmena, smazat text za účelem napsání dvou písmen, zhasit oheň, zapálit oheň, 
přenášet věci z prostoru do prostoru. A nekodifikované, ale tu a tam rabíny 
vyžadované: nepatřičné bylo i to, když chromý nesl v sobotu hůl, o kterou se opíral. 

Problém takovéto kazuistiky spočíval v tom, že dělal z česných a bezelstných 
duchovních lidí slepě poslušné automaty, kteří nemuseli přemýšlet o skutečném 
naplňování Boží vůle v složitých okolnostech života. Tento systém slovo poslušnost 
naplnil něčím, co se může jevit jako důsledná věrnost Boží vůli, co však ve skutečnosti 
je výprodejem zodpovědného a citlivého lidství. Věřící takového náboženství 
dovedou říci: To zachovávám od svého mládí, avšak nedovedou vidět chudé a 
potřebné ve své blízkosti, dovedou s nadšením hovořit o reformaci a oživení, a 
přitom se dovedou dívat se blahosklonným nadhledem na ty, kteří nesdílejí jejich 
hodnotový systém. V takovém náboženství se lidé ptají, jak nejdůsledněji naplním 
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přikázání, abych obstál před Bohem, místo aby se ptali, jak mohu prospět bližnímu, 
abych nejlépe oslavil Boha. Takové náboženství nechtěně staví do středu osobu 
věřícího, a ne osobu Boha a bližního. Každý z nás by se zřejmě mohl podepsat pod 
autorství knihy br. George Knighta I used to be pefect – Býval jsem dokonalý a několik 
z nás by zřejmě do nadpisu mohlo přidat a ještě jsem. Nepochybně mnoho z nás už 
prošlo zkušeností, kterou popisuje br. Knight. Poznali jsme, jak byla zneužita naše 
snaha – být férový vůči Bohu, a jak tu vždy byli ti, kteří věděli lépe než slovo 
evangelia, co od nás Bůh očekává v oblasti víry a praktického života. 

Církev potřebuje učitele, ať jsou profesními duchovními nebo nejsou; Kristus je 
církvi dal a vybavil je duchovními dary, aby se starali o jeho maličké. Jejich služba 
však musí být zakotvená v tom, co učil a jak jednal sám Ježíš a jeho apoštolové. Zlá 
zpráva je, že se do konce světa nezbavíme toho, že kolem nás budou ti, kteří se budou 
tlačit na Mojžíšovu katedru a budou nás opět chtít učit věcem, které mají hodnotu 
„cezení komára“; avšak dobrá zpráva je, že Ježíš přichází mezi svůj lid a přináší mu 
světlo. Říká mu: Posuď, zdali nejsi sycen náboženstvím „cezení komára“, zvaž, 
zdali pod úžasnými výzvami k oživení a reformaci nejsi vybízen k návratu 
k tomu, co není v Zákoně nejdůležitější. Kdysi dávno jsem z toho místa hovořil o 
třech cestách. Dvě Ježíš pojmenovává: úzká a široká, třetí jsem označil jako 
pseoudoúzkou, jako tu, která je náročná, protože je definovaná různými přikázáními, 
které nikdy Ježíš a apoštolové nevyslovili a které ani nejsou v souladu s tím, co je 
v Zákoně důležitější. Duch stavitelů takovéto cesty by se dal charakterizovat takto: 
Často příkladná poctivost k Božímu slovu, ale velmi často nechápou, čemu to slovo 
ve skutečnosti zavazuje. Mohli bychom říci: mají věrnost k liteře, ale nepostihují 
ducha napsaného, jak to Pavel vyjádřil.  

Již jsem řekl, že mnohý z nás na chvíli šel ve své křesťanské zkušenosti po této 
pseudoúzké cestě. I když si uvědomujeme, co je tato klamná cesta následování, i když 
dovedeme rozpoznat zákonictví a farizejství moderní doby, nic nám to nepomůže, 
pokud nebudeme chápat, co je v Božím slově nejdůležitější, a pokud to nebudeme 
prožívat ve svém každodenním životě.  

Dnes přichází k našemu společenství víry Ježíš a chce nás povzbudit. Říká: Cítíš, že 
tvé náboženství ti nedává vnitřní naplnění a pokoj, uvědomuješ si, že častěji, než by 
sis přál, odcházíš z bohoslužby duchovně nenasycený, zjišťuješ, že na své otázky 
dostáváš odpovědi, které jsou na úrovni „tradice otců“, obáváš se, že tvoje aktivní 
účast na sborovém životě nezakryje tvůj pocit, že nutně potřebuješ živou vodu od 
Ježíše, a odmítáš všechny tyto obavy řešit jako mnozí z tohoto společenství – totiž 
odchodem?  Přijď ke mně. Slož u mě své vážné obavy, odlož u mne také svá selhání 
a viny a uč se ode mne, co je nejdůležitější před Bohem. Pros Boha, aby ti dal 
pochopit, co je nejdůležitější ve tvé domácnosti a co je nejdůležitější ve tvé víře. Měj 
jasno v tom, zdali jsi Marta nebo Marie, či zákoníci a farizeové nebo skuteční moji 
následovníci. Je čas, kdy cesta k nápravě je otevřená. Je čas, abys sám pro sebe 
pochopil, co je právo, milosrdenství a věrnost. 

Ježíš nám dnes říká: Chci vás zbohacovat čerstvým slovem, které vás nadchne a 
naplní, ale není možné „vlít nové víno do starých měchů“. Pokořte se před Bohem a 
on učiní to, co je nejprospěšnější pro vás. 
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Chci na závěr znovu nabídnout k přemýšlení slova br. Burdetta a to jako otázku: 
Kdyby dnes Ježíš navštívil naší rodinu víry, rozpoznal by vždy v jejím poselství 
to své? Zjistil by, že hájíme všechny postoje, které zastával i on, a že se stavíme 
proti tomu, proti čemu se stavěl i on? Přejeme si, aby Ježíšův Duch proměnil naše 
srdce, abychom pochopili, co je v náboženství nejdůležitější? Chceme, aby evangelium 
bonmotu o cezení komára učinilo z nás Ježíšovy následovníky podle jeho vůle? Určitě 
ano! A to je závazek, který platí především pro nás, kteří předkládáme slovo Boží 
ostatním.  

Amen. 
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